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Kedy a na koho sa môže Bratislavčan obrátiť, 
ak potrebuje rýchlu zdravotnú pomoc?
Mnohí z nás možno ani 

nevedia, kam sa môžu 
obrátiť v prípade, že akút-
ne potrebujú lekársku po-
moc, alebo ju zháňajú pre 
niekoho iného. Pri doprav-
ných nehodách je to viac 
menej jasné. Ale čo ak nám, 
alebo našim príbuzným prišlo 
náhle tak zle,  že si myslíme, že 
sme v ohrození života v noci, 
alebo počas víkendu, alebo po 
ordinačných hodinách v po-
liklinikách, či nemocniciach? 
Za akých okolností, na koho a 
kam sa môžeme obrátiť v prí-
pade núdze?

Univerzitná nemocnica 
Bratislava (UNB)
 V UNB sú centrálne prijí-
macie oddelenia (Nemocnica 
Ružinov, Nemocnica sv. Cyri-
la a Metoda, Nemocnica akad. 
L. Dérera) a dve chirurgické 
ambulancie v Nemocnici Sta-
ré Mesto, ktoré fungujú 24 
hodín denne. Poskytujú akút-
nu zdravotnú starostlivosť v 
prípadoch, keď došlo k náhlej 
zmene zdravotného stavu z 
plného zdravia alebo náhlemu 
zhoršeniu zdravotného stavu. 
Podľa hovorkyne UNB Petry 
Maťašovskej, približne štvr-
tina pacientov v skutočnosti 

nepotrebuje centrálne príjmy. 
„Najčastejšie ide o vyťažených 
ľudí, ktorí nemajú časť zájsť k 
svojmu lekárovi a dlhodobý 
zdravotný problém si riešia 
cez urgent a študentov, ktorí 
nemajú lekára v Bratislave.“

Ministerstvo o urgentných 
príjmoch
 Neodkladná zdravotná sta-
rostlivosť je poskytovaná oso-
be pri náhlej zmene jej zdra-
votného stavu, ktorá bez-
prostredne ohrozuje  život. 

Viac o Lekárskej službe prvej 
pomoci sa dočítate na str. 4

Nielen oprava Starého mosta si vyžiada 
vážne obmedzenia v doprave v centre 

Prestavba Starého 
mosta má priniesť od 

apríla ďalšie dopravné 
obmedzenia. Od začiatku 
štvrtého mesiaca by mali 
vodiči zvážiť jazdu trasou 
popri Šafárikovom ná-
mestí. Môže sa totiž stať, 
že tu stvrdnú v zápche. 
Jazdné pruhy budú ob-
medzené len na jeden v 
každom smere. 
 Priechodnosť pre auto-

mobilovú dopravu a MHD v 

okolí Šafárikovho námestia, 

resp. Dostojevského rade a na 

nábreží sa zúži na jeden jazd-

ný pruh v oboch smeroch.

 Vodiči sa v apríli mu-
sia pripraviť aj na doprav-
né obmedzenia na Rad-
linského ulici. Mesto tu 

začne budovať integrovanú 

prestupnú zastávku MHD. 

Radlinského ulica bude pre-

to od 6. apríla uzatvorená 

v úseku od Májkovej po Va-

zovovu. Obchádzkové trasy 

pôjdu po vedľajších uliciach 

a  budú vyznačené doprav-

ným značením. Počas vý-

stavby integrovanej zastáv-

ky nebude možný vjazd do 

vnútrobloku na Radlinské-

ho ulici za Blumentálskym 

kostolom.

(pokračovanie na str. 2)

Celomestskú parkovaciu 
politiku bude zavádzať 

až nové vedenie mesta. Bra-
tislavskí poslanci minulý týž-
deň nové pravidlá parkovania 
druhýkrát neschválili. „Som 
sklamaný, že neprešla 
parkovacia politika, ktorá 
bola výsledkom trojročnej 
práce mesta, mestských 
častí a odborníkov,“ uvie-
dol primátor Milan Ftáč-
nik. Už v januári sa niektorí 
z poslancov vyjadrovali, že 
parkovaciu politiku tak, ako 
je pripravená, nie sú ochotní 
podporiť ani druhýkrát. Mesto 
však materiál neprepracovalo. 
„V januári tá diskusia nepre-

behla. Hľadal som príčiny a 
možné riešenie, keďže neboli 
pripomienky, nebolo na tom 
dokumente čo meniť,“ pove-
dal Ftáčnik, „vychádzali sme 
zo zásad, ktoré boli schválené 
poslancami ešte v roku 2012, 
vtedy na tom bola zhoda,“ 
dodal primátor. Poslancom 
na súčasnom stave materiálu 
prekáža napríklad to, že s par-
kovacou politikou nesúhlasí 
desať zo 17 mestských častí, 
chýbajú parkovacie miesta, 
či záchytné parkoviská, chý-
ba tiež výpočet parkovacích 
miest dnes a po zavedení par-
kovacej politiky.  

(pj)

Systém parkovania bude 
riešiť až nové vedenie mesta

Viac ako 400 billboardom 

s vypršanou zmluvou 

mesto nepredĺži nájom. Mi-

nulý týždeň o tom rozhodli 

mestskí poslanci. Reklamné 

spoločnosti mali tieto plo-

chy prenajaté už v minulosti, 

mesto im chcelo nájom pre-

dĺžiť, do mestskej kasy by tak 

mohlo za rok nájmu pribud-

núť 600 tisíc eur. Predĺženie 

nájmu sa však stretlo s kriti-

kou poslancov aj niektorých 

aktivistov. Mestský poslanec 

Ivo Nesrovnal označil tento 

krok za legalizáciu čiernych 

stavieb. Mesto už dlhý čas 

zápasí s tzv. reklamným smo-

gom, vyhotovilo pasport re-

klamných plôch, začalo už aj 

s odstraňovaním billboardov 

na svojich pozemkoch. Vý-

sledky sú však málo viditeľné, 

väčšina billboardov totiž stojí 

na súkromných pozemkoch. 

Oporu by mesto mohlo získať 

v novele stavebného zákona, 

ktorou by dostali samosprávy 

možnosť nesúhlasiť s umiest-

nením reklamy v meste, aj keď 

by mala stáť na súkromnom 

pozemku. Magistrát plánoval 

predĺženie zmlúv na dva roky. 

Prenájom plôch bol podmie-

nený tým, že reklama ne-

mohla ohrozovať bezpečnosť 

a poriadok, nemala narúšať 

krajinný ráz a brániť rozhľadu 

na cestách a križovatkách. Vy-
medzené boli tiež miesta, 
kde reklama nemôže byť, 
napríklad v stredových 
pásoch ciest, v chráne-
nom území či v blízkosti 
pohrebných miest.

(pj)

Mesto ruší 
viac ako 400 
billboardov
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Linka X13 opäť 
premá až k divadlu

 Linka č. X13, ktorá spo-
jila hlavnú stanicu s cen-
trom mesta len v septem-
bri minulého roka, musela 
byť začiatkom tohto roka 
skrátená. Dôvodom sú prá-
ce na prvej etape nosného 
dopravného systému, ktoré 
prebiehajú aj v trase auto-
busu. Linka sa však za pár 
mesiacov existencie stala 
veľmi obľúbenou, hneď po 
jej skrátení sa začali ozývať 
nespokojní Bratislavča-
nia, ktorí chceli linku späť.  
Mesto sa teda rozhodlo 
poslať linku po dlhšej tra-
se, obslúži však aj Euroveu 
či novú budovu Sloven-
ského národného divadla. 
„Linka X13 od pondelka 
3. marca premáva z Hlavnej 
stanice cez Námestie SNP 
po Rajskú. Odtiaľ sa ulič-
kami dostane na Dostojev-
ského rad a pokračuje k ná-
kupnému centru Eurovea. 
Spoj sa tak vyhne uzavretej 
Štúrovej ulici, trasa však 
bude o niečo dlhšia,“ infor-
moval Dopravný podnik 
Bratislava. Štúrova ulica je 
pre autobusy a električky 
uzavretá už od 20. januára. 

(pj)

Magistrát nedávno zalo-
žil radu, ktorá bude ko-
ordinovať organizovanie 
trhov v hlavnom meste. 
Na niektorých zástupcov 
verejnosti v samosprá-
ve, sme sa preto obrátili 
s touto otázkou: 

Aký je váš názor na roz-
voj trhov a trhovníctva 
v meste? Majú také akti-
vity budúcnosť aj vzhľa-
dom na pôsobenie ob-
chodných reťazcov?

Peter 
Pilinský, 
starosta 
Rače: 
Rozvoj trhov 
a trhovníctva 
v hlavnom 
meste vní-
mam pozitívne, MČ Rača 
bude mesto v týchto aktivi-
tách podporovať. Trhovníc-
tvo podporuje aj samotná 
naša mestská časť tým, že 
od apríla u nás štartujeme 
Farmárske trhy, ktoré budú 
prezentovať výrobky priamo 
od poľnohospodárov a far-
márov.

Libor 
Gašpierik, 
mestský 
poslanec:
Pov a žu j em 
túto aktivitu 
ako PR akti-
vitu magis-
trátu súvisiacu s predvoleb-
nou kampaňou.
 Je otázne, prečo takéto 
vraj potrebné a centralistic-
ke riadene aktivity sú navr-
hované práve až teraz pred 
voľbami. Mám zato, že po-
kiaľ trhy na území Bratislavy 
sú funkčné, riadne spravo-
vané, resp. sú obnovené a 
zmodernizované, sú to trhy 
ktoré sú pod gesciou mest-
ských častí! 
 Každý trh má svoj osobi-
tý charakter, históriu, tradí-
ciu, svoj „genius loci“ a ten-
to ráz je potrebné nechať na 
spravovanie najbližším oko-
lím , miestnou samosprávou 
a vôbec sa mi nejaví vhod-
né riadené hospodárstvo a 
centralistické stanovovanie 
podmienok prevádzkovania 
trhov zo strany magistrátu 
hlavného mesta. Trhy pova-
žujem za veľmi kľúčovú ak-
tivitu v rámci chodu mesta, 
tradíciu Bratislavy a ako veľ-
mi žiadanú službu zo strany 
našich občanov a návštevní-
kov.

Peter 
Osuský, 
mestský 
poslanec a 
poslanec 
NR SR:
Rozvoj trhov 
a trhovníctva 
reguluje viac než čokoľvek 
iné, bez ohľadu na vôľu nad-
šencov či naopak, odmieta-
čov, železná ruka trhu. A tak 
je to správne. Môj pohľad 

občana, ktorý by mohol byť 
a občas aj je využívateľom 
služieb trhovísk, je pomerne 
skeptický - práve vzhľadom 
na pôsobenie obchodných 
reťazcov. Tým nevyslovujem 
na ich adresu nič negatívne. 
Sú tu a budú tu. Všetko, čo 
chce a podľa niekoho má 
mať svoje „miesto na slnku“ 
s ich existenciou musí počí-
tať. Mesto a  mestské časti 
môžu umožňovať existenciu 
trhovísk, nie však za cenu 
narušovania pravidiel slo-
bodného trhu a zvýhodňo-
vania jedných pred druhý-
mi, či dokonca vynakladať 
peniaze daňových poplatní-
kov na toto zvýhodňovanie. 
Inou kapitolou sú občasné 
či sezónne trhoviská, ktorý-
mi sú napríklad stále popu-
lárnejší „Dobrý trh“, orga-
nizovaný Starým Mestom, 
či trhy vianočné a podobné, 
ktorým nehrozí priama kon-
kurencia obchodných reťaz-
cov. 

Rudolf 
Kusý, 
starosta 
Nového 
Mesta: 
V Novom 
Meste máme 
skúsenosť s tým, keď v blíz-
kosti Tržnice za posled-
né roky pribudlo niekoľko 
nákupných centier, ktoré 
časťou svojho sortimentu 
Tržnici konkurujú. Prejavi-
lo sa to citeľným znížením 
dopytu. Je ťažké z pozície 
drobných predajcov v Trž-
nici konkurovať ponuke veľ-
kých reťazcov, ktoré si môžu 
dovoliť pri šírke sortimentu 
robiť rôzne cenové akcie. 
Snažíme sa preto vytvoriť 
podmienky, aby Tržnica 
ostala zachovaná a zároveň 
sa postupne zvyšovala kva-
lita prostredia a kvalita slu-
žieb v nej poskytovaných.

(rl)

Petícia dáva aj návod, ako chrániť les 
pred nelegálnym výrubom
Zástupcovia občianske-

ho združenia Za lepšiu 
Kolibu nedávno odovzdali 
ministrovi vnútra Rober-
tovi Kaliňákovi petíciu 
proti výrubu stromov na 
bratislavskej Kolibe. Cie-
ľom petície je vyvodenie 
zodpovednosti za výrub 
stromov.
 V petícii je aj požiadavka, 
aby všetky lesy v Bratislave 
boli zverené do správy mest-
ských častí či mesta. Jednou 
z petičných požiadaviek je 
aj preklasifi kovanie pôdy na 
lesnú pôdu. Ako povedala 

právna zástupkyňa združenia 
Zuzana Čaputová, najprv je 
potrebné rozhodnúť, či úze-
mie je alebo nie je les, až po-
tom bude možné požadovať 
vysadenie stromov. Pozitív-
nym signálom podľa nej je, 
že sa začalo trestné stíhanie 
vo veci zločinu v súvislosti s 
výrubom stromov.  V súčas-
nosti sa skúma rozhodnutie o 
preklasifi kovaní časti územia 
na ostatnú pôdu.  Ako uvie-
dol minister vnútra Robert 
Kaliňák, po výrube musela 
polícia zabezpečiť miesto činu 
a zistiť škodu, aby trestný čin 

mal presné parametre. Všetky 
dôkazy a stopy majú zaiste-
né. Do budúcnosti chcú pod-
ľa ministra vytvoriť manuál 
presného postupu pre obyva-
teľov pri nahlásení podozri-
vých činov, aby polícia moh-
la získať pri pochybnostiach 
čas na preverenie. Aktivisti 
vidia aj možnosť vypracovania 
metodického usmernenia pre 
policajtov, aby v ďalších prí-
padoch vedeli, že rozhodnu-
tie o preklasifi kovaní územia 
na ostatnú pôdu neznamená 
možnosť výrubu.

(rl, sita)

Hlavné mesto má Radu pre trhy
Na pôde magistrátu ne-

dávno vznikla Rada 
hlavného mesta SR Bra-
tislavy pre trhy. Je porad-
ným orgánom primátora 
a jej cieľom je koncepčne 
a kontinuálne sa venovať 
téme trhov a trhovníctva 
v meste. 
 Rada má ďalej napríklad 
pomáhať zvyšovať kvalitu 
služieb a sprievodných kul-
túrno-spoločenských podujatí 
a rôznorodosť ponúkaného 

tovaru s dôrazom na kvalitu 
produktov a aj napomáhať 
propagácii trhov. Ako nás in-
formoval poradca primátora 
Michal Feik, výsledky práce 
rady budú predkladané pri-
mátorovi členom vedenia 
mesta a magistrátu. Oblasti 
pôsobnosti rady sa týkajú 
napríklad kvality potravín 
a gastronomických výrob-
kov, rôznorodosti ponúka-
ného tovaru, koordinácie 
podujatí, posúdia, pod-

mienky pre organizáciu 
príležitostných a stálych 
trhov atď. Rada je zložená z 
odborníkov z rôznych oblas-
tí profesijného života, ktorí 
sa zaoberajú otázkami trhov, 
kultúry, urbanizmu, kultú-
ry, cestovného ruchu a pod., 
ktorých vymenováva a odvo-
láva primátor. Predsedníčkou 
Rady je hlavná architektka 
mesta Ingrid Konrad. 

(rl)

Hlavné mesto SR Bratislava
Primaciálne nám. 1, 

814 99 Bratislava 
zastúpené primátorom doc. 

RNDr. Milanom Ftáčnikom, CSc.
vyhlasuje výberové konanie na 
prenájom stánkov počas Trhov 

2014 na Františkánskom námestí 
v Bratislave:

v termíne 
od 7. 4. 2014 do 31. 10. 2014

Podmienky výberového konania a 
podklady sú zverejnené na úradnej 

tabuli na prízemí Magistrátu 
hlavného mesta SR Bratislavy 

a na internetovej stránke 
www.bratislava.sk.

Podmienky výberového konania 
si môžu záujemcovia vyzdvihnúť 
aj osobne v budove Magistrátu 
hlavného mesta SR Bratislavy 
na adrese: Primaciálne nám. 1, 

Bratislava, prízemie – pracovisko 
„FRONT OFFICE“, v pracovných 
dňoch od 6.3.2014 do 21.3.2014 
v čase od 8.00 hod do 14.00 hod.

Du
el V čom sú klady a zápory 

parkovacej politiky?
Mestské zastupi-
teľstvo druhýkrát 

nepodporilo parkovaciu 
politiku. Do duelu sme si 
preto prizvali podporova-
teľa nového systému par-
kovania, poslanca mest-
ského zastupiteľstva a 
predsedu dopravnej ko-
misie Jozefa Uhlera (SD-
KÚ-DS), opačný názor 
nám predstavil poslanec 
Ignác Kolek (KDH). 

Jozef Uhler: V Bratislave 
parkuje príliš veľa cudzích 
áut bez toho, aby tu tí oby-
vatelia mali trvalý pobyt aj 
napriek tomu, že tu bývajú. 
Týmto spôsobom by sme 
od nich mohli získať dane, 
pretože by sa tu prihlási-
li na trvalý pobyt a peniaze 

by mohli ísť späť do dopravy. 
Zároveň je potrebné, aby sa 
obmedzil verejný priestor, aby 
sa nezaberali ďalšie parky na 
parkoviská. Najskôr je však 
potrebné získať viac obyva-
teľov do daňového systému. 
Myslím si, že by nám pribudlo 
najmenej stotisíc nových Bra-
tislavčanov. Do parkovacej 
politiky nemusia vstupovať 
všetky mestské časti, len tie, 
ktoré majú problém s parko-
vaním, nemusia to byť ani celé 
mestské časti, ale len niektoré 
problematické lokality. 

Ignác Kolek: Ako bolo kon-
štatované, materiál sa pripra-
voval v podstate od začiatku 
tohto volebného obdobia. 
Nechcem spochybniť úmysly 
a snahy ľudí, ktorí to robili, 

no za tie tri roky podľa môj-
ho názoru nemá materiál tú 
kvalitu, ktorú sme viacerí oča-
kávali. Neurobila sa analýza 
súčasného stavu, teda počet 
parkovacích miest, počet áut, 
ktoré patria „rezidentom“, aké 
sú nároky. Na jednej strane, 
ako bolo povedané, si rezident 
kúpi kartu, ale nemá zaruče-
né parkovacie miesto. Určite 
by zavedenie systému malo 
fi nančný dopad aj na magis-
trát, ale my sme nemali ani 
fi nančnú analýzu nákladov, 
ktoré by boli na tento účel 
potrebné, tak aby sa zabezpe-
čilo aj jeho dodržiavanie. Od 
kontroly akým spôsobom sa 
parkuje, až po vyvodzovanie 
sankcií a dôsledkov. 

(pj)

 Električky budú premá-
vať bez obmedzení. Zastávka 
električiek 3, 5, a 6 „Floriánske 
námestie“ smerom od Račian-
skeho mýta do mesta bude 
premiestnená pred križovat-
ku s Vazovovou približne za 
výjazd z objektu Nová Mýtna. 
Autobusové linky č. 31 a 39 
budú premávať bez obmedze-
ní. Linka č. 94 nebude jazdiť 
po Mýtnej a Vazovovej, ale 
po zmenenej trase cez ulicu 
Imricha Karvaša a náhradnú 
zastávku bude mať na zastáv-
ke električiek STU na Radlin-
ského ulici smerom do mesta. 
S dokončením integrovanej 
zastávky tzv. „Viedenského 
typu“ sa ráta najneskôr 6. júla. 
Vybudovanie integrovanej 

zastávky MHD by malo stáť 
približne 150-tisíc eur, fi nan-
cované bude z operačného 
programu Bratislavský kraj.
 Pokiaľ ide o opravu  Staré-
ho mosta, práce v uplynulých 
dňoch pokračovali výkop-
mi pre budúcu kanalizáciu. 
Okrem toho na bratislavskej 
strane stavby zlikvidovali a 
odviezli nízkotlakové po-
trubie plynu. Na petržalskej 
strane robotníci pokračovali 
v spevňovaní železničného 
spodku Bosákova – Jantáro-
va ulica a robila sa aj sondáž 
podzemných vedení. Priamo 
na Starom moste pokračovali 
práce na zosilňovaní zostáva-
júcej konštrukcie v III. poli a 
demontážne práce pokračo-
vali na II. poli.

 V súčasnosti by sa mala 
zosilňovať mostná konštruk-
cia štvrtého poľa mosta a 
pokračovať demontáž II. a 
III. poľa. Zároveň má podľa 
plánu prebiehať geologický 
prieskum na mieste budúceho 
mostného piliera.

(rl, red)

Nielen oprava Starého mosta si vyžiada vážne 
obmedzenia v doprave v centre
(dokončenie zo str. 1)
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(Vaše názory na Devínsku Novú Ves môžete nájsť v tomto čísle na str. 4.)

O čom viete, že 
je to zásluha 
starostu 
Dúbravky?

Keby boli 
voľby dnes, 
volili by ste ho?

Keby ste boli 
starostom, čo by 
ste urobili ako 
prvé?

Píšte na adresu 
sefredaktor@
bakurier.sk 
Ďalšou mestskou 
časťou budú 
Jarovce.

Blížia sa prezidentské voľby, prvé kolo sa uskutoční v sobotu 15. marca. Bratislavský 
kuriér preto položil  všetkým kandidátom jednu otázku týkajúcu sa nášho mesta. Odpovede 
jednotlivých kandidátov uverejňujeme podľa toho, ako nám prišli do redakcie. 

Ako vie prezident SR pomôcť Bratislave s jej problémami a vedeli by ste ich pomenovať?

Andrej Kiska
(občiansky kandidát)

Jozef Šimko
(SMS - Strana moderného Slovenska)

Radoslav Procházka
(občiansky kandidát)
Bratislava je dnes predme-
tom veľmi nedokonalého 
zákona, ktorý mestu nija-
ko nepomáha. Navyše, tri 
úrovne samosprávy veci 
ešte viac komplikujú, pri-
čom Bratislavčania z nich 
žiadny priamy úžitok ne-
majú. A zo zby-
točne veľké-
ho množstva 
samospráv-
nych funk-
c i o n á r o v 
takisto nie. 
N a p o k o n , 
celý štát po-
trebuje zásadnú zmenu mu-
nicipálneho usporiadania 
a prezident by ju mohol a 
dokonca mal zastrešiť, bude 
to totiž pýtať veľa politickej 
odvahy.
 Konkrétnych prob-
lémov, ktoré ako rodený 
Bratislavčan denno-denne 
zažívam na vlastnej koži, je 
toľko, že ťažko vôbec nie-

kde začať. Ale 
existuje jedno 
čarovné slo-
víčko, v kto-
rom sa skrýva 
aj doprava, aj 
architektúra, 

aj riešenie byto-
vých a voľnoča-
sových potrieb 

obyvateľov 
m e s t a : 
u r b a -
nizmus . 
Kompe-
t e n t n ý 
u r b a -

nizmus. Bratislava potrebuje 
ucelený plán jej ďalšieho ur-
bánneho rozvoja. A to by prá-
ve mala byť úloha samosprávy 
a odborníkov, ktorých k prí-
prave plánu prizve. Prezident 
jej v tom úsilí môže efektívne 
podať pomocnú ruku už len 
vďaka autorite vlastného úra-
du.

Prezident nemá právomo-
ci, aby priamo zasahoval 
do riešenia problémov 
miest alebo obcí, ale 
prezident môže na-
hlas upozorňovať 
na ich problémy a 
postaviť sa svojou 
autoritou za ich 
riešenie na stranu 
občanov. Takto ak-
tívne by som chcel vo 
funkcii pôsobiť. Za 
najväčšie problémy 
Bratislavy
považujem 
d o p r a v u , 
v ý s t a v b u 
bez jednot-

Bratislava, ako mladé hlavné 
mesto samostatnej Slovenskej 
republiky, sa chvalabohu roz-
víja v niektorých oblastiach a 
jej teritórií, ale mám dojem, 
že chýba ucelená kon-
cepcia rozvoja mes-
ta po urbanistickej 
stránke, po strán-
ke športovo – 
kultúrnej, ako aj 
turisticky atrak-
tívneho mesta. 
Aj keď životná 
úroveň obyva-
teľov Brati-
slavy je po-
rovnateľná 
s vyspelými 
európsky-
mi štát-
mi, okrem 
r o z v o j a 
obchodnej 
infraštruktúry je treba riešiť 
výrobnú infraštruktúru s vy-
tváraním nových pracovných 
miest s možnosťou ubytova-
nia mladých ľudí v nájomných 
bytoch, komunikačnú infraš-
truktúru, opraviť a udržiavať 
stávajúce cesty a ulice, zaistiť 
obchvat Bratislavy a prístu-
pové komunikácie, hlavne z 
juhovýchodnej oblasti. Riešiť 
komplexne MHD - mali by 
sme pozerať ďaleko dopredu 
a začať stavať metro a kom-
plexne riešiť v centre a širšej 
Bratislave parkovacie kapa-
city. Vybudovanie cyklotrás 
v bezbariérovom meste by 

bol európsky ideál. Som za 
to, aby sa vybudovalo vládne 
mesto, študentské mesto, aby 
sa dobudovala univerzitná ne-

mocnica Rázsochy a vyriešili 
problémy s kultúrnymi 

stánkami, kde popri 
veľkých divadlách, 

by mali byť podpo-
rované aj menšie 
kultúrne inštitú-

cie. Bratislava 
by sa mala 
u s i l o v a ť , 
aby v rámci 
nášho člen-
stva v EÚ, 
bola u nás 
etablovaná 
n i e k t o r á 
i n š t i t ú c i a 
s celoeu-
r ó p s k o u 
p ôsobnos -

ťou, ale k tomu je potrebné 
vybudovať modernú, kvalitnú 
infraštruktúru s kongresový-
mi zariadeniami a minimálne 
jedno s kapacitou viac ako 
5000 miest.  Ako športovec 
verím, že národný futbalo-
vý štadión bude v krátkej 
dobe dobudovaný. Nakoniec 
musím vytknúť všetkým po-
litikom a všetkým vládam, 
že hlavné mesto SR a celá 
Slovenská republika nemá 
vlastné aerolínie. K metropo-
litnému centru nám ešte dosť 
chýba, ale prajem Bratislave a 
všetkým Slovákom, že sa ho 
raz dočkáme.

nej architektonickej stratégie 
a ako ohroze-

nie vnímam 
aj úvahy o 
v ý s t av b e 
ropovodu.

Kuriér 
zaostril

Smerové tabule 
v centre môžu turistov 
zavádzať

Do redakcie nám napísala 
čitateľka Margita Satu-

ryová, ktorá upozorňuje na 
zle otočený smerovník na 
Staromestskej ulici. „Pri pre-
chádzke so psom som natra-
fi la na túto smerovku. Je  na 
Staromestskej pri chodníku, 
hneď za bývalou Astorkou. 
Tzv. smerovník je natočený 
zlým smerom. Hrad je pred 
vami a smerovka ukazuje iný 
smer. Ak prejdete k tunelu 
a hore po Zámockej, ste na 
hrade. Kto je zodpovedný za 
takéto chyby? Skúste sa prejsť 
pod hradbami v záhradách 
a nájsť odtiaľ východ. Žiadna 
tabuľa kadiaľ von tam nie je,“ 

napísala čitateľka. Presved-
čili sme sa, až aj niektoré 
iné smerovníky, nie sú vždy 
natočené tak, aby to zodpo-
vedalo skutočnosti. Naprí-
klad na Židovskej ulici pri 
dome U dobrého pastiera, 
neposiela smerovník do cen-
tra, ale opačným smerom. 
Rovnako by turista zablúdil 
pri hľadaní prezidentské-
ho paláca. Pravdepodobne 
ide ale o nemiestnu rece-
siu okoloidúcich chodcov, 
samospráva by mala sme-
rovníky upevniť, aby sa 
s nimi nedalo hýbať.

(rl)

Komunálne voľby koncom 
tohto roka dajú odpoveď 
na to, ako ich lídri naplnili 
svoje sľuby a či presved-
čili svojich obyvateľov, 
že si zaslúžia pokračovať  
v starostovskom kres-
le. Pripravili sme preto 
pre vás možnosť vyjadriť  
svoj názor a zapojiť sa do 
ich hodnotenia. 

V každom čísle prinesieme 
výber z vašich názorov na prá-
cu vedenia vašej mestskej čas-
ti, a to v abecednom poradí – 
pokračujeme Dúbravkou, kde 
je starostom Ján Sandtner.   

Preto, obyvatelia, návštevníci, 
či čitatelia, ktorí sa chcete se-
riózne vyjadriť k spravovaniu 
tejto mestskej časti, napíšte 
nám do pondelka 17. marca 
pár krátkych postrehov na na-
sledujúce tri otázky.

Eskalátory na autobusovej stanici 
môžu ísť len smerom hore!
V predchádzajúcom čísle 

sme upozornili na to, že 
z dvoch eskalátorov na Auto-
busovej stanici Mlynské Nivy, 
už dlhodobo nefunguje ten, 
ktorý má zviesť cestujúcich 
z hora dole. Je to nepríjemné 
najmä pre starších ľudí, pre 
ktorých je aj často zostup na-
máhavý.
 Zaujímavú odpoveď sme 
dostali od hovorkyne Slovak 
Lines Evy Vozárovej: „Oba 
eskalátory na autobusovej 
stanici boli konštruované 
len smerom hore. Auto-
busová stanica sa stavala 
v sedemdesiatych rokoch 
minulého storočia a žiaľ, v 
tom období sa uvažovalo 
trochu inak.“ 
 Podľa nej eskalátory, ktoré 
na autobusovej stanici, sú na 
dva rôzne typy a majú rozdiel-
ne rýchlosti dané výrobcom. 
Novší typ je v stálej prevádzke 

a starší typ sa používa len pri 
výpadku novšieho.  „Pus-
teniu jestvujúcich schodov 
smerom dolu bráni tech-
nický problém a prerobe-
nie schodov by vyžadovalo 
výrazné investície. Nakoľko 
podľa pôvodných plánov 
už mala stáť nová autobu-
sová stanica, táto investícia 
sa nezrealizovala,“ uviedla. 
Ako pripomenula, spolu s 
investorom sa pripravuje 
výstavba novej autobusovej 
stanice. „Budú v nej úplne 
nové technológie, prinesie 
vyššiu úroveň v poskytova-
ných službách cestujúcim, 
ako aj lepšie prístupy pre 
všetkých, vrátane hendi-
kepovaných, cestujúcich. 
V neposlednom rade kraj-
šie a príjemnejšie priestory,“ 
dodala hovorkyňa Slovak 
Lines.

(rl)

Nový projekt, ktorý má 
premeniť zastaranú 

budovu Osobného prísta-
vu i jeho okolie na mo-
dernú súčasť Bratislavy a 
obnoviť aj kus nábrežnej 
promenády, dostal nedáv-
no od hlavného mesta ze-
lenú, v podobe súhlasné-
ho záväzného stanoviska. 
 Spoločnosť SPaP-LOD, 
a.s. uviedla, že ako investor 
a majiteľ budovy Osobného 
prístavu, postupne vyriešila 
všetky výhrady aktivistov Bra-
tislava otvorene, ktoré adreso-
vali v otvorenom liste primá-
torovi. Aktivisti vyčítali najmä 
skutočnosť, že nová budova 
Osobného prístavu má zakryť 
výhľad na budovu Slovenské-
ho národného múzea. K tomu 
poskytli verejnosti aj fotogra-
fi e z rôznych pohľadov. 
 Spoločnosť informo-
vala, že vizualizácie, ktoré 
sú súčasťou Otvoreného 
listu občianskej iniciatívy, 
nie sú v súlade s návrhmi, 
ktoré boli vypracované 
autorom projektu, archi-
tektom Martinom Paškom 
z architektonického atelié-
ru Adom. M Studio.
 V rámci prípravy projek-
tu rekonštrukcie Osobného 

prístavu Bratislava prebehla 
verejná diskusia spojená s pre-
zentáciou za účasti odbornej 
a laickej verejnosti. Obyvate-
lia hlavného mesta, ale aj tu-
risti si už zvykli na dunajskú 
promenádu. Stala sa jednou 
z obľúbených dominánt. Dnes 
je už isté, že budúce roky sa 
budú niesť v znamení kulti-
vácie časti nábrežia, ktoré je 
súčasťou osobného prístavu. 
Promenáda, ako ju poznajú 
návštevníci teraz, bude po-
kračovať a stane sa súčasťou 
dôstojnej vstupnej brány do 
mesta. Zámer má podporu 
primátora Bratislavy Milana 
Ftáčnika a tiež Hlavnej archi-
tektky Ingrid Konrad. Výni-
močný projekt bude dokonče-
ný podľa plánov investora do 
konca roku 2016.
 Aktivisti z iniciatívy Bra-
tislava otvorene tvrdia, že 
plánovaná rekonštrukcia 
a prestavba osobného prísta-
vu v Bratislave nie je v súlade 
s územným plánom. Infor-
moval o tom Matej Vagač 
z iniciatívy, podľa ktorého plá-
novaná dostavba negatívne 
zmení charakteristický obraz 
mesta a siluetu dunajského 
nábrežia. 

(rl, red)

Projekt osobného prístavu 
získal súhlas hlavného mesta

V dvoch verejných súťa-
žiach chce Dopravný 

podnik Bratislava a.s. získať 
spolu 50 nových autobusov. 
V prvom prípade má ísť 
o dvadsať autobusov s dĺžkou 
do 12,5 metra. Kapacita jed-
ného vozidla má byť minimál-
ne 90 cestujúcich.
 Okrem toho chce doprav-
ca získať v tej istej súťaži aj 
päť autobusov s dvomi ná-
pravami. Kapacita jedného 

DPB chce získať 50 autobusov
má byť minimálne 60 cestujú-
cich a dĺžka do desať metrov. 
V druhej súťaži sú kritériá 
dopravcu nastavené na 25 kĺ-
bových trojnápravových auto-
busov. 
 Na bratislavských ces-
tách jazdí približne 450 
autobusov MHD, z nich asi 
140 je po životnosti, teda 
majú viac ako dvanásť ro-
kov.  

(rl, red)
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eKedy a na koho sa môže Bratislavčan obrátiť, 
ak potrebuje rýchlu zdravotnú pomoc?
 Bez rýchleho poskytnutia 
tohto typu zdravotnej sta-
rostlivosti môže zdravotný 
stav pacienta vážne ohroziť 
jeho zdravie, spôsobiť náhlu 
a neznesiteľnú bolesť alebo 
náhle zmeny správania i ko-
nania. Neodkladná zdravotná 
starostlivosť je aj zdravotná 
starostlivosť poskytovaná 
pri pôrode a jej súčasťou  je 
rýchla preprava pacienta do 
zdravotníckeho zariadenia,  
neodkladná preprava medzi 
zdravotníckymi zariadeniami,   
preprava  orgánov, tkanív a 
buniek určených na transplan-
táciu. Za poskytnutie neod-
kladnej zdravotnej starostli-
vosti poistenci neplatia,  majú 
na ňu nárok vždy a za každých 
okolností. Na základe verejné-
ho zdravotného poistenia sa 
plne uhrádzajú aj zdravotné 
výkony, nevyhnutné k zisteniu 
ochorenia a určeniu diagnózy.

LSPP -Lekárska služba 
prvej pomoci 
 Lekárska služba prvej po-
moci (LSPP) je poskytovaná 
pacientom mimo ordinač-
ných hodín ich obvodných 
lekárov a je prístupná všetkým 
obyvateľom, bez ohľadu na 
miesto trvalého pobytu. Le-
kárska služba prvej pomoci 
pre dospelých je poskytnutá 
v dvoch ambulanciách a pre-
vádzkuje jednu výjazdovú 
službu. V ambulancii LSPP je 
lekár a zdravotná sestra a na 
výjazdovej LSPP lekár a vo-
dič. Spoločnosť, ktorá LSPP 
prevádzkuje, má podpísané 
zmluvy so všetkými zdra-
votnými  poisťovňami. Ide 
o bezplatnú službu okrem 
poplatku, ktorý je stanovený 
zákonom vo výške 1,99 eura. 
„O týchto možnostiach veľa 
občanov nemá dostatočné in-
formácie a často volajú na lin-
ku 155, ktorá je pre situácie, 
ktoré bezprostredne ohrozujú 
život pacienta a nie na liečbu 

bežných ochorení,“ uvádza 
zástupca spoločnosti Med-
star s.r.o. Práve ona poskytuje 
službu na základe rozhodnu-
tia vydaného  Bratislavským 
samosprávnym krajom. Za-
bezpečuje poskytovanie zdra-
votnej starostlivosti pre obča-
nov Bratislavy a okresu Senec.
Výjazdová služba LSPP 
pre dospelých slúži pre 
pacientov, ktorým sa zhor-
šil zdravotný stav a  ne-
môžu prísť do ambulancie 
LSPP. V rámci výjazdovej 
LSPP príde k pacientovi  
lekár, ktorý ho v domácom 
prostredí  vyšetrí, a naor-
dinuje liečbu.

Ministerstvo o LSPP
 Podľa ministerstva zdra-
votníctva je LSPP zdravotná 
starostlivosť (ZS), ktorou sa 
v súčasnosti zabezpečuje ne-
pretržitá dostupnosť všeobec-
nej ambulantnej starostlivosti 
pre deti a dospelých a špe-
cializovanej zubno - lekárskej 
starostlivosti. Nejde o zabez-
pečovanie neodkladnej ZS v 
život ohrozujúcich a urgent-
ných situáciách. LSPP je seg-
ment pokračovania tzv. lekára 
prvého kontaktu po skončení 
jeho ordinačných hodín.

Záchranná zdravotná 
služba (ZZS)
 Operačné stredisko ZZS 
(Záchranná zdravotná služba)  
je koordinátor siete ambulan-
cií ZZS.
 ZZS má  povinnosť od-
viezť pacienta do zdravot-
níckeho zariadenia, ktoré je 
schopné pokračovať v začatej 
neodkladnej zdravotnej sta-
rostlivosti, s prihliadnutím 
na zdravotný stav pacienta 
a  diagnózu, ktorú stanoví 
posádka záchrannej zdravot-
nej služby. Práve tam by mal 
pacienta prevziať kvalitný a 
funkčný urgentný príjem ne-
mocnice.

 Pri nehodách a život 
ohrozujúcich ochoreniach 
vyžadujúcich okamžitý trans-
port do zdravotníckeho za-
riadenia, je možné bezplatne 
kontaktovať Operačné stre-
disko záchrannej zdravotnej 
služby Slovenskej republiky 
na čísle 155 alebo linku ties-
ňového volania 112. 

Lekárska služba prvej 
pomoci (LSPP) pre do-
spelých sa vykonáva 
v dvoch ambulanciách  
v Bratislave: Ružinov 
- Poliklinika, Ružinov-
ská 10, tel. 02/48279257 
a Petržalka - Zdravotné 
stredisko, Strečnianska 13, 
tel. 02/62250944

Ordinačné hodiny 
pre obe ambulancie:
Pondelok – piatok: 
19.00 hod. až  07.00 hod.
Sobota, nedeľa a sviatky: 
nepretržite 24 hod.

Výjazdová  Lekárska 
služba  prvej pomoci 
pre dospelých:
Ordinačné hodiny pre 
výjazdovú LSPP: 
Pondelok –piatok: 
18.00 hod. až 06.00 hod.  
Sobota nedeľa a sviatky: 
nepretržite 24 hod.
Tel.:  02 / 63 833 130, 
mobil:  0901 / 701 000

(rl)

Len pár klikov od vyšetrenia u lekára alebo zubára
Už aj pacienti v Brati-

slave majú možnosť 
objednania k lekárovi cez 
internet. Služba, ktorá sa 
rýchlo stáva jednou z naj-
populárnejších interneto-
vých zdravotných služieb 
v zahraničí, je k dispozícii 
i slovenským pacientom.
 Aj vám sa už stalo, že vás 
bolel zub a váš zubár mal naj-
bližší voľný termín za štyri 
týždne a jedinou možnosťou 
bola návšteva pohotovosti? 
Alebo ste sa chceli objednať 
k pratickému lekárovi a celý 

deň sa nebolo možné dovolať 
do ambulancie? Tieto aj ďalšie 
problémy pacientov rieši por-
tál www.navstevalekara.sk a 
systém objednania k lekárovi 
online. „Je našim zámerom, 
aby mali pacienti k dispozíci 
termíny na ošetrenie u zubá-
ra v priebehu najbližších 24 
hodín.“ hovorí Michal Švec, 
zakladateľ portálu Návšteva-
Lekára.sk. Portál poskytuje 
možnosť objednania cez in-
ternet k zubárom, praktickým 
lekárom, ale aj ku gynekoló-
gom, urológom, kožným le-

károm a spolupracujúci lekári 
neustále pribudajú.
 Táto internetová služba, 
ktorú už využili tisícky pa-
cientov v Bratislave, je zadar-
mo a predstavuje nespočetne 
veľa výhod, ako je možnosť 
objednať sa na najbližší voľný 
termín vyšetrenia, objednanie 
na deň a čas, ktorý pacientovi 
najlepšie vyhovuje a zároveň 
je on-line objednanie k dispo-
zícii non-stop, teda aj mimo 
ordinačných hodín, večer, ale-
bo cez víkend.

(bak)

V ďalšom diele nášho 
seriálu ste mali mož-
nosť konfrontovať prá-
cu starostu Devínskej 
Novej Vsi Milana Jam-
bora. 

Na otázku, o čo sa zaslúžil 

súčasný starosta, nám pri-

šlo niekoľko pozitívnych 

názorov, ktoré sme rozdelili 

do štyroch oblastí.

Životné prostredie
 Najväčším prínosom bola 

jeho neutíchajúca aktivi-

ta ohľadom sanácie skládky 

gudrónov v lokalite Srdce. 

Tento chemický odpad je v 

našej chránenej prírodnej re-

zervácii uložený už viac ako 

50 rokov a som veľmi šťastný, 

že sa onedlho  stane minulos-

ťou.

Školy a škôlky
 Budovy škôl a škôlok boli 

pred pár rokmi vo veľmi zlom 

technickom stave. Deti v škôl-

kach v zime spali pri rozpad-

nutých drevených oknách, cez 

ktoré prefukovalo. Za posled-

né 3 roky sa do nich viditeľne 

investovalo. Nehovoriac o sl-

nečnej elektrárni, ktorá vlani 

vznikla na našej ZŠ.

Parkovanie
 Pribudlo pomerne dosť 

miest na parkovanie, čo aspoň 

sčasti vyriešilo katastrofálnu 

situáciu s parkovaním. 

Šport
 Vybudovali sa šatne v 

športovom areáli Vápencová 

a v dohľadnej dobe pribudne 

aj moderné led osvetlenie fut-

balového a hokejbalového ih-

riska, nová sieť za futbalovým 

ihriskom.

Plánujú vybudovať ná-
mestie aj kúpalisko
 Keďže kritiku na prácu 

Milana Jambora sme do re-

dakcie nedostali, starostu sme 

oslovili, čo ďalšie pripravu-

je pre mestskú časť. „Veľkou 

vecou bude vybudovanie ná-

mestia. Práve teraz rokujeme 

s vlastníkom pozemku o vý-

mere cca 6000 m2, ktorý chce-

me v dohľadnej dobe odkúpiť, 

a ktorý sa nachádza v centre 

našej mestskej časti, medzi 

kostolom a Ternom.

 Druhým projektom je vy-

budovanie kúpaliska. Na tom-

to projekte sme už začali pra-

covať a momentálne hľadáme 

vhodnú lokalitu. Kúpalisko by 

sme radi postavili už na budú-

ci rok, na tento projekt máme 

prisľúbenú aj fi nančnú pomoc 

z VW.

 Ako tretiu vec by som spo-

menul projekt Slovanského 

hradiska, v ktorom by sme 

chceli vybudovať časť opev-

nenia so vstupnou bránou - 

repliku na pôvodnom mieste, 

kde v 9. storočí toto hradisko 

stálo. 

(bak)

Na Belopotockého v Starom Meste sa po 18-ročnom boji vráti park
Kúsok zelene v Starom 

Meste je zachránený. 
Dnes už je známe, že na 
Belopotockého v Starom 
Meste sa po 18-ročnom a 
traumatizujúcom boji vráti 
park. Ide tak o jedinečný 
príklad toho, že spoločná 
snaha aktivistov a samo-
správy môže mať šťastný 
koniec. Defi nitívne to po-
tvrdili poslanci mestského 
zastupiteľstva vo štvrtok, 
6. marca, svojím hlasova-
ním za zámenu pozemkov. 
Starostka mestskej časti 
Bratislava-Staré Mesto 
Táňa Rosová ešte pred za-
stupiteľstvom oslovila pri-
mátora a poslancov, aby 
dlhotrvajúci spor  ukon-
čili a pomohli tomu, aby 
v Bratislave vznikol nie 
jeden, ale rovno dva parky 
– jeden v Starom Meste a 
druhý v Dúbravke.
 „Boj za záchranu parku 
Belopotockého trval neuveri-
teľných 18 rokov a za zachrá-
nenie parku sa postavilo v pe-
tícií vyše 7000 občanov. Vďaka 
zámene pozemkov sa podarilo 
napraviť chyby bývalého vede-

nia. Chcem sa poďakovať všet-
kým, ktorí sa aktívne zapájali 
do boja o to, aby bola táto 
vzácna zeleň prinavrátená Sta-
romešťanom a všetkým Brati-
slavčanom,“ uviedla starostka 
mestskej časti Bratislava-Sta-
ré Mesto Táňa Rosová. Teraz 
by už nič nemalo stáť v ceste 
tomu, aby sa na Belopotocké-
ho vrátil park. „Investor pri-
sľúbil na vlastné náklady 
zasypať jamu, ktorá tam 
v súčasnosti je. Mestská 
časť je taktiež pripravená 

vyčleniť prostriedky na re-
vitalizáciu územia. Srdce 
Bratislavy potrebuje pľú-
ca a dúfam, že už čoskoro 
sa Starému Mestu bude 
dýchať lepšie,“ uviedla sta-
rostka. Poslanci mestského 
zastupiteľstva Sven Šovčík a 
Peter Osuský sa pričinili o to, 
že z mestského rozpočtu je na 
účel revitalizácie parku vyčle-
nených 70 000 eur. Bratislave 
okrem parku na Belopotocké-
ho pribudne aj park v Dúbrav-
ke. Investor sa totiž zaviazal 

na ploche 5000 m2 vytvoriť 
oddychový priestor s rozsiah-
lymi zelenými plochami.
 „Park Belopotocké-
ho bol zeleňou a parkom 
minimálne od roku 1825, 
z ktorého je doklad o exis-
tencii tzv. Esterházyho 
záhrad rozkladajúcich sa 
na mieste dnešného torza 
parku,“ povedala poslankyňa 
Starého Mesta Soňa Párnic-
ká, ktorá od začiatku stála za 
bojom za záchranu územia. 
Pôvodne mestské pozemky sa 
dostali do rúk súkromnej spo-
ločnosti za sumu 10 000 slo-
venských korún. V roku 2004 
boli predané spoločnosti ZIPP 
aj so záväzným stanoviskom 
mesta, že park je stavebným 
pozemkom. V územnom plá-
ne bol pritom naďalej vede-
ný ako zeleň. Do 10-ročného 
procesu povoľovacích konaní 
o stavbe sa zapojili aktivisti, 
ktorí bojovali aj na súde. Z pô-
vodných 120 stromov zostalo 
iba 30. Situácia sa však čosko-
ro zmení a plocha na Belo-
potockého bude opäť zelená. 

(red)

Upratovanie v Prügerke
Staré Mesto pracuje na vy-
tvorení ďalšej zelenej plochy 
v centre mesta a to Prüger-
ke-Staromestskej záhrade. 
Vlani tu začalo s dobrovoľníc-
kymi upratovaniami a pokra-
čovať budú aj tento rok. Všet-

ci, ktorí chcú priložiť ruku 
k dielu, sú vítaní v sobotu, 
29. marca od 10.00 do 15.00, 
vchod do Prügerky je z Nekra-
sovej ulice.  

(red)

Súčasný stav parku Belopotockeho 
by mal byť čoskoro minulosťou.
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Zvažujem ako usporiadať 
svoj majetok po smrti. 

Nechcem, aby sa pri dede-
ní rodina rozhádala, preto 
by som chcel ešte za života 
urobiť potrebné rozhodnu-
tia. Ako mám postupovať, 
ak chcem spísať závet? 
 Dedenie zo závetu je jed-
ným zo spôsobov dedenia pod-
ľa nášho občianskeho práva. 
Má dokonca prednosť pred 
dedením zo zákona, čím sa 
dáva možnosť poručiteľovi slo-
bodným rozhodnutím usporia-
dať majetkové práva po svojej 
smrti. Závet má však zákonom 
stanovené formálne i obsahové 
pravidlá a podmienky, ktoré je 
potrebné dodržať, aby mohol 
nadobudnúť platnosť. Podľa 
§476 ods. 1 Občianskeho zá-
konníka poručiteľ môže závet 
buď napísať vlastnou rukou, 
alebo ho zriadiť v inej písomnej 
forme za účasti svedkov alebo 
vo forme notárskej zápisnice. 
V každom závete musí byť uve-
dený deň, mesiac a rok, kedy 
bol podpísaný, inak je neplatný. 
Taktiež je neplatný spoločný 
závet viacerých poručiteľov. 
Vlastnoručný závet musí byť 
napísaný a podpísaný vlastnou 
rukou, inak je neplatný. Ak zá-
vet poručiteľ nenapísal vlastnou 
rukou, musí ho vlastnou rukou 
podpísať a pred dvoma súčasne 
prítomnými svedkami výslovne 
prejaviť, že listina obsahuje jeho 
poslednú vôľu, pričom svedko-
via sa musia pod závet podpí-
sať. V prípade, že poručiteľ ne-
môže čítať alebo písať zákon v 
§476c Občianskeho zákonníka 
ustanovuje podrobnejší postup. 
Poručiteľ môže prejaviť svoju 
poslednú vôľu do notárskej zá-
pisnice. Uvedenú formu by som 
z hľadiska právnej istoty odpo-
rúčal ako najvhodnejšiu. U no-
tára máte istotu, že úkon, ktorý 
urobíte bude spĺňať potrebné 
zákonné náležitosti. 
 Čo sa týka obsahovej strán-
ky, poručiteľ v závete ustanoví 
dedičov, prípadne určí ich po-
diely alebo veci a práva, ktoré 
im majú pripadnúť. Ak nie sú 
podiely viacerých dedičov v 
závete určené, platí, že podiely 
sú rovnaké. K závetu by nemali 
byť pripájané žiadne podmien-
ky, ktoré by podmieňovali na-
dobudnutie dedičstva nejakými 
dôvodmi a pod. Dôležité je si 
uvedomiť, že zákon chráni prá-
va potomkov tak, že maloletým 
potomkom sa musí dostať as-

poň toľko, koľko robí ich dedič-
ský podiel zo zákona. Plnole-
tým potomkom sa musí dostať 
aspoň toľko, koľko robí jedna 
polovica ich dedičského podie-
lu zo zákona. Pokiaľ by týmto 
podmienkam závet odporoval, 
je v tejto časti neplatný, ak ne-
došlo k vydedeniu uvedených 
potomkov. Práve rozhodnutie 
o tom, ktorý potomok získa aký 
majetok je v praxi veľmi citlivou 
otázkou, nielen osobnou, ale aj 
právnou. V prípade, že závet 
nespĺňa podmienku ochrany 
práv neplnoletých, ale i plnole-
tých potomkov môžu v budúc-
nosti vzniknúť vážne konfl ikty 
a súdne spory, ktorým chce po-
ručiteľ pravdepodobne predísť.
 Závet je možné aj zrušiť 
neskorším platným závetom, 
pokiaľ by popri ňom nemohol 
pôvodný závet obstáť alebo 
odvolaním závetu. Pre odvola-
nie závetu musí byť dodržaná 
forma rovnaká, aká je potrebná 
pre samotný závet. Poručiteľ 
môže zrušiť závet aj tým, že fy-
zicky zničí listinu, na ktorej bol 
napísaný. 

Bývajte na Stromovej a bude vám dobre
BYTY STROMOVÁ sa na-
chádzajú v obľúbenej brati-
slavskej lokalite Kramáre. Ich 
silnou stránkou sú panora-
matické výhľady, komfortná 
a strategicky výhodná poloha 
v rámci mesta ako aj mimo-
riadne dostupná cena. 
 Ceny sa začínajú už na 
úrovni 46 440 eur s DPH za 
jednoizbový byt vrátane piv-
ničnej kobky. Dvojizbový 
apartmán je možné získať už 
za 58 440 eur s DPH. Na výber 
je celkovo 90 bytov a apartmá-
nov ako aj dostatok parkova-
cích miest v bezprostrednej 
blízkosti bytového domu. 
Z hľadiska počtu izieb ponúka 
projekt Stromová 46 jednoiz-
bových, 24 dvojizbových, 12 
trojizbových a 8 štvorizbo-
vých bytov. Noví obyvatelia sa 
môžu na Stromovú nasťaho-
vať už koncom roka. 
 „S projektom Stromo-
vá ponúkame na trh cenovo 
dostupné a zároveň kvalitné 
bývanie, vo výbornej lokalite. 
Byty, ktoré ponúkame majú 

efektívne a logické dispozície 
a kvalitné štandardné vyba-
venie. Sme presvedčení, že si 
nájdu svojich spokojných oby-
vateľov,“ hovorí Pavel Pelikán, 
výkonný riaditeľ spoločnosti 
J&T REAL ESTATE, ktorá je 
developerom projektu.  
 Bytový dom Stromo-
vá leží iba pár minút autom 
alebo hromadnou dopravou 
od centra mesta a má veľmi 
dobré napojenie na dôležité 
dopravné tepny. Jeho obyvate-
lia ocenia výbornú občiansku 
vybavenosť lokality Kramáre 
ako aj blízkosť lesov Koliby či 
Železnej studničky.
Viac informácií nájdete na 
WWW.STROMOVA.SK 

Profi l J&T REAL ESTATE
Spoločnosť J&T REAL ESTA-
TE patrí s viac ako osemnás-
timi rokmi skúseností medzi 
lídrov v oblasti realitného 
developmentu na Slovensku. 
Vďaka rozsahu a kvalite rea-
lizovaných projektov naprieč 
všetkými segmentmi realitné-

ho trhu si zároveň vybudovala 
pevnú pozíciu v konkurencii 
najvýznamnejších develope-
rov v strednej Európe. Portfó-
lio aktivít J&T REAL ESTATE 
zahŕňa realizáciu kancelár-
skych, rezidenčných, hote-
lových, ale aj priemyselných 
projektov. Medzi významné 
skúsenosti patria tiež zákazky 
v rámci rozvoja cestovného 
ruchu vrátane výstavby ly-
žiarskych areálov. Svoje pole 
pôsobnosti rozvíja J&T REAL 

Poslanec Sven Šovčík: Prípad parčíka je poučný príbeh do budúcnosti
V súvislosti s úspešnou 

zámenou pozemku par-
číka na Belopotockého ulici 
za pozemok v Dúbravke, sme 
oslovili mestského poslanca 
Svena Šovčíka.

Ako hodnotíte to, že po 
osemnástich rokoch doš-
lo k rozuzleniu tejto kau-
zy?
Sven  Šovčík: Ten smutný 
príbeh tohto mesta sa skončil 
happyendom, Stal sa z neho 
poučný príbeh do budúcnosti 
v tom zmysle, že akýkoľvek in-
vestor bude vstupovať do úze-
mia, ktoré je stabilizované, tak 
to môže urobiť jedine v spo-
lupráci s občanmi, ktorí tam 

žijú a ktorí majú predstavu o 
svojom životnom prostredí. 
To, že sa tam obnoví park je 
dôležité, pretože ide o najviac 
urbanizovanú časť Bratislavy a 
je dôležitý pre vytváranie pri-
rodzenej miestnej mikroklímy 
a pre prirodzený relax a ľudí, 
ktorí tam žijú. 

Ako je možné že k takej si-
tuácii mohlo vôbec dôjsť?
Sven  Šovčík: Maslo na 
hlave má aj mesto, pretože 
investor pozemok na Belo-
potockého nekupoval od mes-
ta, ale od súkromných osôb a 
v čase kedy ho kupoval, bol 
stavebným pozemkom podľa 
územného plánu. Samozrej-

me, územný plán nerefl ek-
toval realitu v danom území. 
Park má pre miestnu komu-
nitu veľkú hodnotu, a preto 
zaňho bojovali. Je úžasné, že 
ani po osemnástich rokoch 
nehodili obyvatelia, ako sa po-
vie, fl intu do žita a vydržali až 
do úspešného konca. Tvrdím, 
že sa z toho musíme poučiť. 
Pre mesto je to dôležitý príbeh 
a v budúcnosti to robili úplne 
iným spôsobom. Bratislava je 
stále rozvíjajúcim sa mestom 
a to, že investori budú vstupo-
vať do stabilizovaných území 
nie je zlá vec, ale treba to robiť 
rozumným a logickým spôso-
bom. 

(rl)

Zastupiteľstvo nečakane zvolilo nového člena predstavenstva BVS
Kurióznu situáciu minulý 

týždeň spôsobilo rozhod-
nutie mestského zastupiteľstva 
o vymenovaní nového člena 
predstavenstva Bratislavskej 
vodárenskej spoločnosti. Na 
podnet Svena Šovčíka z 
poslaneckého klubu SDKÚ-DS 
a Most-Híd bol zvolený nový 
člen predstavenstva, výrob-
ný riaditeľ Ing. Róbert Ne-

mec. Problémom však je, že 
predstavenstvo je zatiaľ kom-
pletné. Na vlastnú žiadosť ho 
síce opúšťa jeho predseda a 
generálny riaditeľ Radoslav Ja-
kab, ten však z úradu plánuje 
podľa neofi ciálnych vyjadrení 
odísť až koncom apríla. Mesto 
o tom informoval v predstihu, 
aby stihlo vypísať výberové 
konanie na nového predsedu 

predstavenstva a riaditeľa vo-
dární. Výberové konanie však 
nebolo ukončené. „Máme 
uznesenie, že máme vypísať 
výberové konanie, toto nebo-
lo ukončené a zrazu tu máme 
úplne iný postup a nerozu-
miem celkom, prečo,“ uviedol 
po rokovaní primátor Milan 
Ftáčnik. Postup zastupiteľstva 
ho prekvapil. „Musím teraz 

posúdiť, či toto uznesenie je 
v súlade so zákonom. Mám 
o tom isté pochybnosti, bu-
dem žiadať náš legislatív-
no-právny odbor, aby sa 
k tomu písomne vyjadril,“ do-
dal Ftáčnik. Uznesenie musí 
primátor podpísať alebo od-
mietnuť do desiatich dní od 
rozhodnutia zastupiteľstva. 

(pj)

ESTATE aj na východoeuróp-
skych realitných trhoch, a to 
najmä v Ruskej federácii. Po-
bočky spoločnosti sú aktívne 
v Bratislave, Prahe a Moskve.

Najvýznamnejšie projekty 
J&T REAL ESTATE:

River Park (Bratislava), Pa-
norama City (Bratislava), 
Kadashevskaya Naberez-
hnaya(Moskva), Rezidencie 
Karloveské Rameno(Brati-
slava), Zelené Terasy De-
vín(Bratislava), Rezidencie 
Jeseniova (Praha), Reziden-
cie Kampa(Praha), Westend 
Square(Bratislava), Prosek 
Point(Praha), Grandhotel 
Kempinski High Tatras(Štrb-
ské pleso), Kempinski Ho-
tel River Park(Bratislava), 
Hotel Baltchug Kempinski 
Moscow(Moskva), Logistic-
ký park PSA Peugeot Cit-
roën(Trnava), Logistický 
park Volkswagen DNV(Bra-
tislava)
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15. marec
Rybárstvo, 

poľovníctvo, voľný čas

Výstava Rybárstvo, Poľov-

níctvo a voľný čas ponúka 

kompletný sortiment na ry-

bárčenie od oblečenia, obuvi, 

prútov, cez člny, krmivá a do-

plnky, ako aj potreby pre po-

ľovníkov. Súbežne s výstavou 

Rybárstvo, Poľovníctvo, Voľný 

čas prebiehajú aj výstavy Mo-

tocykel a Boat Show. Súbor 

výstav so zameraním na ak-

tívne trávenie voľného času 

má rastúcu tendenciu a patrí 

medzi návštevnícky najpopu-

lárnejšie podujatia.

Incheba

16. marec
MOB prináša 
Mladú operetu

Marcový koncert Metropolit-
ného orchestra Bratislava už 
tradične patrí mladým. Svedčí 
o tom už jeho motto – „Priví-
tanie jari – mladá opereta“. 
Z Nemecka prichádza mla-
dučká mimoriadne talento-
vaná koloratúrna sopranist-
ka Claudia Jahn študujúca v 
Mníchove. Zo Slovenska to je 
skvelý barytonista Roman Kr-
ško, ktorý navštevuje VŠMU 
v Bratislave. Program bude 
doplnený o tanec poslucháčov 
Tanečného konzervatória Evy 
Jaczovej v Bratislave. Koncert 
spoločne s Metropolitným or-
chestrom Bratislava organizu-
je BKIS. 

MDPOH, 17:00

SÚŤAŽ 

Do žrebovania o 4 vstu-
penky vás zaradíme, ak 
správne odpoviete na sú-
ťažnú otázku: Ktorí inter-
preti vystúpia na marco-
vom koncerte 16. 3.? 
Odpovede posielajte do 
14. 3. 2014, do predme-
tu správy uveďte „MOB“. 
Nezabudnite na kontaktné 
údaje.

 

16. marec
Pražský fi lmový 
orchester - Koncert 
fi lmovej hudby

Koncert fi lmovej hudby 

v podaní Pražského fi lmové-

ho orchestra. Pražský fi lmový 

orchester je poloprofesionál-

ne symfonické teleso zložené 

z mladých hudobníkov, ktorí 

majú radi fi lmovú hudbu. Sú 

to prevažne študenti a absol-

venti popredných českých 

i zahraničných hudobných 

škôl ale aj študenti nehudob-

ných odborov. Zaznejú témy 

z fi lmov ako Hviezdne vojny. 

Schindlerov zoznam, E.T.- 

Mimozemšťan, King Kong či 

Mission Impossible.

Ateliér Babylon, 20:00

19. marec
Kamene vo vreckách
V divadle Astorka bola 1. mar-

ca premiéra novej hry Marie 

Jones: Kamene vo vreckách

V komédii z fi lmárskeho pros-

tredia odohrajú Boris Farkaš a 

Miroslav Noga množstvo vtip-

ných situácií a s brilantnou 

invenciou sa menia z postavy 

na postavu. Celkovo predvedú 

17 rôznych postáv (a jedného 

psa), do ktorých sa premieňa-

jú behom okamihu a niekedy 

sa stane, že vedú dialóg i sami 

so sebou.

Divadlo Astorka, 19:00

SÚŤAŽ

Vyhrajte dve vstupenky 

na predstavenie Kamene 

vo vreckách. Ak správne 

odpoviete na otázku, do-

stanete sa do žrebovania. 

Otázka: V ktorom roku 

sa narodil herec Miroslav 

Noga a Boris Farkaš? 

Odpovedajte do 17. mar-

ca do 12,00 hod. Na adre-

su sutaz@bakurier.sk, do 

predmetu správy napíšte 

„Astorka“. Nezabudnite na 

kontaktné údaje.

20. marec
Dalibor Janda - 
koncert 
k 60. narodeninám

Česko-slovenská legenda Da-

libor Janda, spevák s typicky 

„zachrípnutým“ hlasom, pri-

chádza pri príležitosti svojich 

60. narodením s kapelou Pro-

totyp a s nabitým repertoárom 

do bratislavského Istropolisu.

Istropolis, 14:00

20. marec
Cross Th e Mind 
Th eory Event

Prednáška a workshop ame-

rickej režisérky a zakladateľ-

ky newyorského Immigrants 

Th eatre Project Marcy Arlin 

o princípoch, metódach, spo-

ločensko-politických súvis-

lostiach, etických otázkach 

i fundraisingu komunitného 

a sociálne kritického divadla 

pre každého, koho téma ko-

munitného umenia zaujíma. 

Prednáška a workshop budú 

prebiehať v angličtine so si-

multánnym tlmočením do 

slovenčiny. Vstup voľný.

A4 – priestor súčasnej kultúry, 

14:00 

21. marec 
Mizantrop

Jedna z najslávnejších Molié-

rových komédií v súčasnom 

prevedení, v réžii Dana Juna-

sa. Účinkujú: Marián Labuda 

ml., Štefan Martinovič, Dano 

Junas, Danica Matušová, 

Andreja Vozárová, Marian-

na Pružinská, Gabriel Tóth, 

Martin Madej. Miesto deja: 

Luxusná horská chata, pre-

budovaná z pôvodnej ROH 

zotavovne. Teambuildingový 

víkendpoprednej bratislavskej 

reklamnej a PR agentúry. Mal 

by sa odohrávať hlavne v teré-

ne, preveriť psychickú i fyzic-

kú kondíciu zúčastnených a 

nechať ich, aby si užili zasne-

ženú krajinu a zimné športy. 

Večer sauna, žúr, zbližovanie 

pri poháriku, odbúravanie 

bariér. Bohužiaľ, nesneží, ale 

leje. Leje a je iba minimálny 

záložný program...

Divadlo Malá scéna STU, 

19:00

21.marec
 

Country and Mexiko 
saloon bál

Dlhý spoločenský večer v 

Stredisku kultúry na Vajnor-

skej v štýle country a mexico 

s hudobnými a tanečnými 

vystúpeniami, jarmokom, 

ochutnávkami a tanečnými 

workshopami. 

Stredisko kultúry Bratislava - 

Nové Mesto, 19:00

21. marca
Návšteva 
starej dámy

V Mestskom divadle P. O. 

Hviezdoslava si môžete po-

zrieť príbeh, ktorý odpovie 

na otázku, či sú dôležitejšie 

peniaze alebo ľudský život. Do 

malého mestečka Güllen pri-

chádza zámožná „stará dáma“ 

aj so svojou krivdou z mlados-

ti. Miliardárka dá obyvateľom 

mesta šokujúci návrh - venuje 

mestu obrovský balík peňazí, 

keď jej nepriateľa - Alfréda Illa 

zavraždia. Prvotný šok obyva-

teľov vystrieda túžba po bo-

hatstve. Zachovajú si ľudskú 

tvár alebo zvíťazí chamtivosť?

MDPOH, 19:00

SÚŤAŽ

Jeden z vás má jedinečnú 

možnosť vyhrať 2 vstupen-

ky na toto predstavenie. 

Stačí, keď do redakcie na 

adresu sutaz@bakurier.sk 

napíše do 17. marca meno 

manželského páru, ktorý 

stvárni v hre Návšteva sta-

rej dámy hlavnú úlohu.

22. marec
Na skle maľované

Kultový slovenský  muzikál  

v réžii a choreografi i Jána 

Ďurovčíka,  ktorý znova oží-

va v Divadle Tower Stage a 

v slovenských mestách. V úlo-

he Jánošíka sa môžete tešiť na 

Janka Slezáka, ďalej uvidíte 

Martu Sládečkovú, Zuzanu 

Tlučkovú, Katarínu Haspro-

vú, Ivana Vojteka,  Pavla To-

poľského, Karola Čálika, Ro-

mana Fédera,Martina Hudeca  

a mnohých ďalších. Muzikál 

pre malých i veľkých.

Divadlo Tower Stage, 19:00

22. marec
Jááánošííík po tristo 
rokoch

...alebo Štedrý jánošíkovský 

večer. Opätovné uvedenie le-

gendárneho titulu Jááánošííík 

divákom predstavuje nielen 

vtipné scénky, piesne a glosy o 

potrebnosti či skôr nepotreb-

nosti národných a náhodných 

hrdinov. 

Radošinské naivné divadlo, 

19:00

26. marec
Coneco a racioenergia

„Stavajme moderne a úspor-

ne“, taký je slogan tohtoročné-

ho veľtrhu stavebníctva CO-

NECO od 26. do 29. marca. 

Ak sa chystáte stavať, rekon-

štruovať, zveľadiť si záhradu, 

alebo vás len zaujímajú nové 

trendy v stavebníctve a v ar-

chitektúre, na veľtrhu si určite 

prídete na svoje.

Incheba

27. marec
Filmové podnety

Pravidelné večery so študent-

skými dokumentárnymi fi l-

mami, ktoré slúžia ako podne-

ty na diskusie so zaujímavými 

hosťami z rôznych oblastí. 

Máte možnosť vzhliadnuť fi l-

my, ku ktorým sa v bežnom 

kine nedostanete a zapojiť sa 

do debát na témy, ktoré často 

vzbudzujú emócie či množ-

stvo otázok.

SNG Café Berlinka + Ex Libris 

v SNG, 18.30

28. marec
Tančiareň – tanečný 
večierok v elledanse
Podujatie tanečnej školy el-

ledanse, ktorá je určená pre 

absolventov tanečných kur-

zov, prísť však môžu všetci, 

ktorí majú záujem si s chuťou 

zatancovať a stráviť príjem-

ný večer v spoločnosti hudby 

a tanca. Večer spoločenských 

tancov ako valčík, tango, fox-

trot, salsa, samba, rumba, 

cha-cha a iné. Večerom spre-

vádza moderátor, animácie 

a program Tanečnej školy 

elledanse – latino, reggeaton 

a iné.

elledanse - dom T&D, 20:00
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Pavel Šimove: Rozbité nosy i odreniny sú dôsledkom pádov 
turistov na zlej dlažbe v centre Bratislavy
Na naše otázky do rubri-

ky Pri kávičke v meste 
o spokojnosti, či nespokoj-
nosti zahraničných turistov a 
o všeličom inom, nám tento-
raz odpovedal nový predseda 
Slovenskej spoločnosti sprie-
vodcov cestovného ruchu 
Pavel Šimove.

Podmienky pre prácu 
sprievodcov v cestovnom 
ruchu sa za posledné roky 
podľa vás zlepšili alebo 
zhoršili?
Pavel Šimove: Podmienky 
pre prácu sprievodcov cestov-
ného ruchu sa za posledných 
desať rokov zlepšili.  A to aj 
v tom zmysle, že bežný človek 
už vie, že keď si kupuje pre-
hliadku, má nárok na kvalifi -
kovaného sprievodcu. Tak je 
to podľa zákona a ľudia bez 
osvedčenia sprevádzať ne-
môžu a ak to robia, porušujú 
zákon a práva spotrebiteľa. 
V tomto smere sa veľa zlep-
šilo. Čo by sa ale mohlo ešte 
viac zlepšiť, je komunikácia 
a spolupráca medzi všetkými 
zložkami, ktoré s cestovným 
ruchom majú čo dočinenia.

Čo máte konkrétne na 
mysli?
Pavel Šimove: Napríklad, 
návštevníci hlavného mesta 
v uplynulých rokoch kvito-
vali upravenosť historického 

centra, či ľahkú orientáciu 
v centre pomocou smerov-
níkov. No za posledné roky 
došlo k výraznému zhoršeniu 
stavu dlažby v Starom Mes-
te. Za posledné dva - tri roky 
zaznamenávame množstvo 
pádov zahraničných turistov 
a mnohí ľudia sú nemilo pre-
kvapení zlým stavom kociek 
na uliciach, kde denne pre-
chádzajú stovky turistov. Na-
príklad, aj niekoľko mesiacov 
po skončení hlavnej sezóny 
chýbajú pri Michalskej bráne 
dlažobné kocky! Ale aj inde 
sú mnohé kocky uvoľnené 

a pohyblivé, čo spôsobuje ne-
príjemné pády. Našťastie sa to 
obišlo bez zlomenín, ale mali 
sme aj rozbité nosy, neprí-
jemné odreniny na kolenách, 
nabité lakte. Jeden majiteľ ho-
landskej cestovnej kancelárie, 
ktorý bol v Bratislave minulý 
rok opäť po piatich rokoch, mi 
doslova povedal: „Tak sa mi 
tu pred piatimi rokmi páčilo, 
nechápem prečo sa toto Staré 
Mesto dostalo do takého sta-
vu, že počas jednej prehliadky 
mi spadli traja turisti a ja sám, 
ako vedúci skupiny som padol 
dvakrát...“ 

Ako je to s verejnými toa-
letami z pohľadu návštev-
níkov Bratislavy?
Pavel Šimove: Čo je pre tu-
ristov nepochopiteľné, je špi-
na v hlavnom meste a značný 
nedostatok práve verejných 
toaliet. Záchody síce niekde 
sú, napríklad na námestí Eu-
gena Suchoňa (pri Redute), ale 
vyzerajú ako z obdobia spred 
štyridsiatich rokov. A niektoré 
sú zatvorené, alebo ich ťažko 
nájsť!

Čo naopak turisti u nás 
kvitujú, čo sa im páči?
Pavel Šimove: Mnohí sú 
príjemne prekvapení uprave-
nými fasádami budov v Sta-
rom Meste a ich výbornou 
rekonštrukciou. Turisti sú 
nadšení Bratislavským hra-
dom a jeho úpravou, ktorou 
prešiel za posledné roky. Hrad 
naozaj veľmi priťahuje skupi-
ny turistov zo zahraničia. Ďa-
lej spomeniem Múzeum vino-
hradníctva, ktoré bolo krásne 
obnovené. Veľmi veľa sa uro-
bilo aj v Múzeu mesta Brati-
slavy. Značným pozitívom je 
to, že jadro hlavného mesta je 
jednou veľkou ucelenou pe-
šou zónou, kam nesmú autá. 
Aj to turisti veľmi vyzdvihujú. 

Robert Lattacher

Máte pocit, že aj váš škôlkar patrí k výnimočným deťom?
Deti nového milénia - aj 

tak môžeme nazvať deti s 
prirodzeným talentom, múd-
rosťou, individuálnymi schop-
nosťami a nadmernou aktivi-
tou. Indigové alebo  krištáľové 
deti sú častokrát nesprávne 
diagnostikované na autizmus, 
poruchu pozornosti, hyperak-
tivitu a pod. Práve naopak, 
týmto deťom by sa mal pri-
sudzovať v spoločnosti väčší 

význam, viac by sme si mali 
všímať ich slov, požiadaviek, 
smerovaní nás rodičov v tom, 
čo chcú a naopak, čo nechcú...
viac ich počúvať.
 Krištáľové deti automatic-
ky preberajú od druhých ľudí 
do seba negatívne emócie, 
energie, nálady, čo im spô-
sobí fi nálny pocit nepohody, 
nervozity, nadmernej zlosti, 
aktivity a pod. Naopak indi-
gové deti sú veľmi individua-
listické, k riešeniu problémov 
pristupujú intuitívne, od útle-
ho veku veľmi samostatne, sú 
kreatívne. Majú silný emocio-
nálny základ. Neboja sa pove-
dať, čo si myslia, resp. čo chcú, 
nevydržia dlho zaoberať sa, či 
hrať sa s jednou vecou a pod....
„DETI NOVÉHO MILÉNIA“
Práve pre svoju výnimočnosť 
si zaslúžia takýto predškolá-
ci  iný prístup. Ten im však 
bežné predškolské zariadenia 
nevedia poskytnúť. Aj preto 
vzniklo nedávno Centrum 
RODINY – Centrum pre deti 
pod názvom „DETI NOVÉ-
HO MILÉNIA“, ktoré otvorili 
v Horskom parku na Jánošíko-
vej č. 8, v Bratislave. Centrum 
je jedinečné svojím druhom.  
 Byť rodičom indigovému 
alebo krištáľovému dieťaťu nie 
je jednoduché. Vyžaduje si to 
veľa lásky, trpezlivosti, odva-

hy, rozvahy, zmien, ústupkov, 
času a iné. Každé také dieťa 
však má svoju životnú cestu, 
svoje poslanie, svoje ja. Pora-
denstvo o výchove týchto detí, 
ako k nim pristupovať, ako 
ich nasmerovávať, čo zmeniť, 
z čoho ubrať a naopak, čo po-
silniť a pod., vám v Centre po-
núka PhDr. Renáta Ráchelová, 
ktorá terapeuticky, vo svojej 
psychologickej a hypnotera-

peutickej práci, dochádzala 
do kontaktu s deťmi novej 
generácie každodenne niekoľ-
ko rokov a dnes z mnohých 
z nich vyrástli zdravé a veselé 
deti. 
 Centrum spolupracuje i s 
detským klinickým psycholó-
gom. Viac informácii na www.
dnm.sk.

(bak)

Váš 
názor

V p r e d c h á d z a j ú c i c h 
číslach sme uverejni-

li súťažnú anketu Brati-
slavského kuriéra o novej 
parkovacej politike mesta. 
Pýtali sme sa, ako vníma-
te snahu mesta o vznik 
novej parkovacej politi-
ky. Pomôže naozaj zlep-
šiť parkovacie možnosti 
v meste alebo ide len 
o ďalší výber poplatkov 
pre domácnosti? V tomto 
čísle dokončujeme uverej-
ňovanie vašich názorov 
na túto problematiku.

Snahu mesta o vznik novej 
parkovacej politiky vnímam 
veľmi rozpačito. Na riešenie 
problému nestačí len snaha, 
ale je potrebné nájsť kompro-
mis pri presadzovaní vlast-
ných požiadaviek jednotlivých 
mestských častí. Je potrebné 
presadzovať záujmy svojich 
voličov a nie vlastné záujmy. 
Prezentujem tu nielen svoj 
názor, ale aj názor obyvateľov 
našej lokality. Máme smolu, že 
bývame na Jelenej ulici, kto-
rá patrí do lokality bývalých 
Vinohradov. Využívať par-
kovacie karty pre rezidentov 
miestneho úradu Staré Mesto 
môžeme len po Šancovú uli-
cu. Ak chceme zaparkovať na 
našej ulici, alebo v jej blízkosti, 
to sa nám málokedy podarí. 
A potom spoločne so sused-
mi nadávame a cítime sa ako 
od macochy. Na našej ulici 
parkujú autá z celého Slo-
venska napr. Košice, Poprad, 
Prievidza, Prešov a rôznych 
fi riem. Firmy na našej ulici 
parkujú preto, že by si museli 
zakúpiť rezidentskú kartu na 
parkovanie v blízkosti fi rmy, 
kde je už parkovanie vyrieše-
né.  Neparkujú len niekoľko 
hodín, ale celý týždeň. Neďa-
leké parkovisko na Šancovej je 
skoro prázdne. Možno aj ja by 
som rád parkoval v nejakom 

meste na Slovensku, alebo 
v okolitých štátoch celý týž-
deň zadarmo, ale po vlast-
ných skúsenostiach by ma 
netešilo,  keby obyvatelia 
museli by si platiť za par-
kovanie. Znova sa približu-
jú voľby a nechcel by som 
prehodnocovať svoje voleb-
né rozhodnutia. Veľmi ma 
mrzí, že pani starostka na 
nás zabúda, veď aj mi sme 
jej voliči. Je potrebné, aby sa 
riešilo parkovanie pre rezi-
dentov aj na našej ulici a nie 
donekonečna riešiť parkova-
nie v meste bez výsledkov.

Ivan Makudera, 
Jelenia ul. 

Keby bol seriózny záujem 
o riešenie parkovania v 
Bratislave, mestské a štátne 
orgány by sa mohli posta-
rať o odkúpenie a využitie 
voľných plôch na budovanie 
odstavných parkovísk. Ide 
napríklad o o Filiálku, plo-
chu bývalého závodu BEZ, 
okolie štadiónu Inter a pod. 
Ale to by znamenalo mini-
malizovanie súčasných zis-
kov odťahovkám, mestskej 
polície za papuče a majite-
ľom rôznych podzemných 
a pozemných parkovísk a to 
sa nesmie! Namiesto toho 
sa každá voľná plocha za-
stavuje a pribúdajú úrady, 
autá a zahusťuje sa za-
hustené... Pozrite sa koľko je 
voľných  domov v meste, ale 
to už je zase iná téma.

Karol Rathouský, 
Budyšínska ul.

(rl)

Mestská časť Bratislava 
– Rusovce oznamuje 

vypísanie verejnej 
obchodnej súťaže 

na predaj stavebného po-
zemku vo výmere 867 m2, 
v k. ú. Rusovce (Vývojová 
ulica). 
Minimálna kúpna cena je  
133.345,- €.
Podmienky verejnej súťaže 
je možne si vyzdvihnúť na 
Miestnom úrade MČ Brati-
slava - Rusovce, Vývojová 
8, 851 10  Bratislava, tel. č. 
02/68 20 70 31 do 8.4.2014.
Ponuky je možné odovzdať  
rovnako do termínu 8.4.2014.

Po kom je v skutočnosti pomenovaná 
Dobrovičova ulica?
Vždy so záujmom čítam dvoj-

týždenník Bratislavský kuriér, 

lebo sú tam okrem aktuálnych 

článkov aj články o dejinách 

starej Bratislavy-Prešporku. 

Mojim koníčkom sú dejiny, 

preto Vám píšem aj tento list. 

 V jednom z článkov v čísle 

04/2014 na str. 9: Osobnosti 

na uliciach – Kto je za menom 

v názve bratislavských ulíc? – 

píšete o Matejovi Dobrovičovi, 

po ktorom je vraj pomenovaná 

Dobrovičova ulica v Starom 

Meste. Podľa mojich vedo-

mostí je ulica pomenovaná po 

poslednom richtárovi Prešpor-

ku – Mihályovi Dobrovitsovi, 

ktorý žil v rokoch 1810-1874.

 Ako známy právnik, ne-

skoršie aj predseda súdu, bol 

váženým občanom mesta, kto-

rý už v mladosti zastupoval 

mestské záujmy na ríšskom 

sneme v r. 1843. V rokoch 

1861-1871 bol hlavným rich-

tárom mesta Prešporok a stál 

pri začiatkoch všeobecného 

rozmachu mesta. Nakoľko 

je prapraotcom mojej man-

želky, naša rodina sa snaží 

zachovať si zvyšky tradície, 

ktoré po predkoch ešte zo-

stali.

 Najmladšou dcérou Mi-

hálya bola Ida (1851-1920), 

ktorá sa vydala za Sveto-

zára Hurbana Vajanského 

a je pochovaná spolu s man-

želom v Martine. V článku 

spomínaný Matej (Mátyás) 

je druhým najmladším 

z detí Mihálya (1850-1919). 

Údaje z jeho životopisu 

v článku sú pravdivé, čo by 

som mohol ešte pridať je, že 

bol priekopníkom v liečení 

syfi lisu v Monarchii. Je po-

chovaný na evanjelickom 

cintoríne pri Kozej bráne, 

tak isto, ako jeho otec Mi-

hály.

Ing. Gabriel Schuster



História Bratislavystrana 8 05 l 2014

GÓLY, BODY, PRIEKOPNÍCIGÓLY, BODY, PRIEKOPNÍCI
Bratislavčania na vlnách 
volejbalovej moderny
 Majstrovstvá Slovenska 
vo volejbale 1934 sa konali 
zvlášť pre Západoslovenský 
a zvlášť pre Východoslo-
venský okrsok. Titul získala 
opäť YMCA Bratislava pred 
Vysokoškolský šport (VŠ) 
Bratislava a spoločne s ko-
šickými klubmi Sokolom a 
ČsŠK sa mohli zúčastniť na 
majstrovstvách ČSR v Zlíne. 
Slovenská volejbalová špička 
však zatiaľ na českú nesta-
čila. Potvrdilo sa to ešte na 
republikovom šampionáte v 
Košiciach v roku 1933. Ve-
dúci družstva bratislavskej 
YMCA priznal: „Hrali sme 
skutočne najlepšie ako sme 
mohli. To, že sme sa umiest-
nili na 5. mieste, zapríči-
nil náš starý štýl hry, ktorý 
nemá vyhliadok oproti mo-

dernému štýlu, aký predviedli 
všetky družstvá okrem nás a 
Užhorodu.“
 Pred majstrovstvami re-
publiky v roku 1934 vyvstala 
teda otázka, či sa bratislavskí 
volejbalisti dokážu priblížiť 
trendu volejbalovej moder-
ny. Ak chceli uspieť, museli 
sa o to pokúsiť. SK Baťa Zlín 
sa zhostil úlohy usporiadateľa 
na jednotku. Deväť tímov na 
jemne trávnatých plochách 
za krásneho počasia koncom 
septembra potešilo návštevu 
okolo osemsto divákov, teda 
tých, ktorí dali prednosť hre 
pod vysokou sieťou pred au-
tomobilovým Masarykovým 
okruhom – a neoľutovali. 
 Najlepšie slovenské tímy 
hrali s poprednými českými 
súpermi takmer vyrovnanú 
partiu, boli rovnocennými 
partnermi pražským klubom, 

ktoré ich spočiatku podceňo-
vali, no dosť rýchlo zmenili 
svoje postoje. Hapala, Špelda, 
Adelsberger, Vocelka, Baltus, 
Pasinger a Farka, teda hrá-
či YMCA Bratislava, kládli 
najsilnejší odpor fi nalistovi 
Marathonu Praha a prehrali 
iba tesne 1:2 na sety a v ta-
kom istom pomere nešťastne 
prehrali duel aj s domácim 
SK Baťa. O jeho napínavom 
priebehu tlač napísala: „Tretí 
set bol opakovaný, poneváč 
zapisovateľ omylom poškodil 
YMCA na score a miestny 
protest YMCA vrchný roz-
hodčí uznal a nariadil nový 
set, v tomto YMCA viedla už 
12:4 a za stavu 14:13 mala aj 
rozhodujúci míč, ale preca 
pustila zápas súperovi 14:16.“ 
YMCA po tejto prehre ob-
sadila 4. miesto. Najlepší 
slovenský tím dokázal však 

zvíťaziť aspoň nad Strakovou 
akadémiou Praha 2:1, čo sa 
hodnotilo ako najprekvapu-
júcejší výsledok majstrovstiev 
republiky. Išlo pritom o vôbec 
prvé víťazstvo slovenského 
družstva nad pražským klu-
bom. Rovnakým pomerom 
zvíťazila YMCA aj nad tímom 
VŠ Bratislava, ktorý v zostave 
Brož, Flögl, Hrankovič, Le-
hotay, Poradovský, Pospíšil, 
Valenta prekvapil všetkých 
solídnou hrou na sieti i v poli 
a ukázal stúpajúcu výkonnosť. 
Na druhej strane odborníci 
vyčítali študentom absenciu 
súhry, zbytočné trieštenie síl a 
nejednotnosť. 
 Škoda, že nežičlivý žreb 
postavil proti sebe práve 
oboch bratislavských zástup-
cov a skomplikoval im tak 
šance na lepšie umiestnenie. 
Štvrté miesto YMCA Brati-

slava športová tlač hodno-
tila veľmi vysoko: „Morálne 
víťazstvo YMCA potvrdené 
náčelníkom zväzu má veľkú 
hodnotu pre menované druž-
stvo a celé Slovensko musí byť 
hrdé na týchto bratislavských 
chlapcov, ktorí obhájili česť 
Slovenska úspešne po stránke 
technickej a zvlášť morálne!“ 
A ceny pre víťazov i účastní-
kov? Majster ČSR sa stal drži-
teľom putovného pohára prof. 
Smotlachu, predsedu volejba-

lového zväzu. Prvé tri celky 
získali veľké plakety a každý 
hráč spomienkovú plaketu. 
Príkladom skromnosti pri 
oceňovaní môže byť aj tur-
naj v Bratislave začiatkom 
novembra 1934, keď víťazný 
tím YMCA Bratislava získal 
putovnú sošku a tešil sa aj 
vecnej cene – bola ňou jedna 
volejbalová lopta...

Igor Machajdík

Z KRONIKY MESTAZ KRONIKY MESTA

Budova na dnešnej Ventúrskej ulici, 
kde sídlila Univerzita Istropolitana.

Rok 1467

Z archeologických nále-
zov vyplýva, že prvé mince 
na území dnešnej Bratislavy 
razili Kelti v 1. storočí pred 
naším letopočtom. Na tých-
to hodnotných strieborných 
i zlatých minciach sa vy-
skytuje celkove až 15 typov 
pomenovaní, mnohé z nich 
s najväčšou pravdepodob-
nosťou boli menami tunaj-
ších keltských vládcov. Naj-
častejším typom je minca s 
nápisom BIATEC, ktorá sa 
stala hlavným námetom po-
sledného slovenského päť-
korunáka, ktorý bol v obehu 
od roku 1993 do zavedenia 
eura 1. januára 2009. 

Odkedy sa Bratislava 

Humanistická univerzita 
v meste na Dunaji 

 V Bratislave síce už 20. 
júla 1465 slávnostne otvo-
rili univerzitu, ktorú založil 
kráľ Matej Korvín a ktorej 
utvorenie predtým schvá-
lil pápež Pavol II. 29. mája 
1465, no vyučovať na nej 
sa začalo až na jeseň 1467. 

Funkciou kancelára univerzi-
ty bol poverený ostrihomský 
arcibiskup Ján Vitéz zo Sred-
ny, ktorý v spolupráci so svo-
jím synovcom päťkostolským 
biskupom Jánom Pannoniom 
z Čazmy budoval univerzitu 
ako studium generale s fakul-
tou slobodných umení (teda 
artistickou či fi lozofi ckou), 
teologickou, právnickou aj 

lekárskou fakultou. Pre uni-
verzitu sa zaužíval názov Is-
tropolitana či Histropolitana, 
podľa gréckeho pomenovania 
Istropolis, čiže mesto na Du-
naj, a v povedomí je známa 
ako Academia Istropolitana. 
V súvekých nemecky vede-
ných komorných (účtovných) 
knihách mesta sa označuje 
ako Hochschull alebo Hohe 
Schuel.
 Univerzita sídlila na 
dnešnej Ventúrskej ulici v 
domoch, ktoré po smrti vý-
znamného bratislavského 
mešťana a istý čas aj richtára 
Štefana Gmaitla pripadli krá-
ľovi. Domy bolo potrebné pri-
spôsobiť novému účelu na vy-
učovanie i bývanie pedagógov 
a študentov, čo sa podarilo do 
leta 1467, takže hneď na jeseň 
sa mohla začať vlastná výuč-
ba. 
 Riadenie univerzity prak-
ticky zabezpečoval jej vice-
kancelár, bratislavský prepošt 
Juraj Peltel zo Schönbergu. 
Jeho postavenie a autoritu 
pozdvihlo aj to, že pápež mu 
roku 1469 udelil právo nosiť 
mitru, biskupskú berlu, prsteň 
a ďalšie biskupské insígnie. 
Hlavný podiel na zabezpečení 
chodu univerzity mala Brati-

slavská kapitula, no v nemalej 
miere ju počas celej existencie 
fi nančne i materiálne pod-
porovalo aj mesto, lebo meš-
ťanom záležalo na tom, aby 
získané univerzitné vzdelanie 
umožnilo ich synom dosiah-
nuť či už cirkevnú, alebo svet-
skú, najmä právnickú či lekár-
sku kariéru.
 Univerzita Istropolitana 
udržiavala úzke zväzky s vie-
denskou univerzitou, odkiaľ 
prišli aj prví prednášatelia. 
Sľubným obdobím rozvoja 
školy boli roky 1467 – 1472, 
keď rozvinuli svoju činnosť 
najmä artistická a teologická 
fakulta, ktoré sa riadili vzo-
rom parížskej univerzity. Vý-
učba na fakulte slobodných 
umení bola výrazne humanis-
ticky orientovaná a realizova-
la sa v duchu humanistických 
myšlienok, ktoré v Uhorsku 
vyznával predovšetkým kráľ 
Matej Korvín. Na artistickej 
fakulte vyučoval slávny astro-
nóm a matematik Ján Müller 
Regiomontanus z Königsber-
gu aj jeho niekdajší žiak Mar-
tin Bylica z Olkusza. Ďalej sú 
medzi vyučujúcimi doložení 
Ján z Krakova, ktorý sa roku 
1470 spomína ako dekan fa-
kulty, Ján z Kupferbergu, Šte-
fan Molitoris z Brucku, ako aj 
významný humanista Marzio 
Galeotto. 
 Učebný program teolo-
gickej fakulty zabezpečovali 
najmä magistri a doktori z 

viedenskej univerzity, naprí-
klad Mikuláš Stricker, Matej 
Gruber z Mödlingu, ako aj 
Vavrinec Koch z Krompách. 
Podľa svedectva jedného z 
poslucháčov fakulta vlastnila 
knižnicu, ale mala k dispozícii 
aj bohaté fondy knižnice Bra-
tislavskej kapituly. 
 O právnickej fakulte uni-
verzity sa zachovalo veľmi 
málo informácií. Vie sa, že na 
jej prednášal dominikán Ján 
Gattus, ktorý predtým pôsobil 
vo Florencii, a kánonické prá-
vo mohol zaiste vyučovať aj 
vicekancelár Juraj zo Schön-
bergu. O existencii lekárskej 
fakulty svedčí zmienka o jej 
profesorovi Erazmovi Aldma-
novi a istom doktorovi Petro-
vi.
 Výrazná kríza v činnosti 
univerzity nastala po sprisa-
haní proti kráľovi Matejovi 
Korvínovi v lete roku 1471. 
Na čele sprisahaneckej sku-
piny, ktorá ponúkla uhorský 
trón poľskému kráľovičovi 
Kazimírovi Jagelovskému, stál 
ostrihomský arcibiskup a kan-
celár bratislavskej univerzity 
Ján Vitéz spolu s biskupom 
Jánom Pannoniom. Keď kráľ 
Matej po potlačení sprisaha-
nia a vyhnaní poľských vojsk 
z Uhorska roku 1472 Jána Vi-
téza uväznil, viacerí profesori 
opustili Bratislavu.
 Po smrti Juraja zo Schön-
bergu roku 1486 sa pomery 
na univerzite ešte výraznejšie 

zmenili. Dovtedajší roz-
mach, umožnený najmä 
okolnosťou, že vicekance-
lár ako prepošt prideľoval 
profesorom cirkevné úra-
dy a prebendy, a tým ich 
existenčne zabezpečoval, 
prešiel do obdobia úpadku. 
Navyše, univerzitu prestal 
podporovať sám kráľ Matej 
Korvín a keďže pomoc mes-
ta na udržiavanie a rozvoj 
školy nestačila, Univerzita 
Istropolitana, prvá univer-
zita na území dnešného Slo-
venska (a tretia v Uhorsku), 
po roku 1488 defi nitívne za-
nikla.

Vladimír Segeš

DROBNIČKYDROBNIČKY

Volejbalisti VŠ Bratislava na Lafranconi roku 1938.

stala mestom bol jej hlav-
ným predstaviteľom vnútri i 
navonok voči kráľovi richtár, 
po latinsky označovaný iu-
dex, po nemecky Richter. Mal 
v rukách správu i súdnic-
tvo, predsedal mestskej rade 
a mestskému súdu. Do funk-
cie bol volený v deň sv. Juraja 
(24. apríla) na jeden rok, no 
v stredovekej Bratislave bolo 
takmer pravidlom, že rich-
tár zastával úrad po viacero 
funkčných období. Prvý brati-
slavský richtár Jakub zastával 
úrad v rokoch 1279 – 1286 
a potom s krátkymi prestáv-
kami aj neskôr, a to dovedna 
až 46 rokov. V celých dejinách 
Bratislavy bol teda najdlhšie 

úradujúcim hlavným predsta-
viteľom mesta, či už sa ozna-
čoval richtár, mešťanosta ale-
bo primátor.

Roku 1594 tlačiar Ján Walo 
vydal v Bratislave príležitostné 
jednolistové (letákové) noviny 
s kratučkou informáciou o ví-
ťazstve kresťanského vojska 

nad Turkami pri Novohrade a 
o kométe, ktorá sa 18. januára 
1594 zjavila nad Konštantíno-
polom. Najstaršie periodic-
ké noviny v Bratislave začali 
vychádzať roku 1721 a niesli 
latinský názov Nova Poso-

niensia. Prvým bratislavským 
„mrakodrapom“ bol výškový 
obytno-obchodný dom, ľu-
dovo nazývaný Manderla či 
Manderlák. Na vtedajšom 
Námestí Republiky ho posta-
vili v roku 1935 pre veľkoob-

chodníka s mäsom Rudolfa 
Manderlu podľa projektu 
architektov Ch. Ludwiga 
a E. Spitzera. V dome bolo 
64 bytov, má výšku 45 met-
rov a 11 poschodí.

Pamätná tabuľa 

na dome, kde sídlila 

Univerzita Istropolitana.
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Osobnosti 
na uliciach    

Kto je za menom v názve 
bratislavských ulíc?

Život v meste
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Na základe podnetov od 
čitateľov sa redakcia 

rozhodla vyhovieť ich po-
žiadavkám a uviesť novú 
poučnú poradňu a tema-
tické články pre záhradká-
rov a sympatizantov Brati-
slavského kuriéra.

Či už máte okrasnú, úžitkovú 
alebo kombinovanú záhradu 
je vhodné mať dopredu pre-
myslené, na čo chceme záhra-
du využívať  a čo by tam malo 
určite byť. Počas zimných me-
siacov, keď je záhrada  v kľudo-
vom režime je dobré pripraviť 
si plán na ďalšiu vegetačnú 
sezónu. Podľa vopred pripra-
veného plánu si zabezpečíme 
osivo - buď zostatok zo starej 
sezóny alebo dokúpenie no-
vého osiva. V súčasnosti, ak 
máme dobrý plán si môžeme 
objednať osivo aj cez veľké 

množstvo internetových ob-
chodov. Vo väčšine prípadov 
nám to ušetrí čas aj peniaze. Je 
zaujímavé občas aj pri overe-
ných odrodách a druhoch  vy-
skúšať aj zopár nových odrôd. 
Takisto preveríme dostatok 
hnojív, či už sú to organické 
alebo celé spektrum priemy-
selných a viaczložkových hno-
jív. Ak pripravujeme vlastné 
priesady, tak vopred pripraví-
me výsadbové kvetináče ale-
bo nádoby. Nezabudnime na 
dostatok substrátu alebo inej 
vhodnej výsadbovej zeminy.  
Skontrolujeme, či máme očis-
tené náradie, opravíme po-
škodené náradie a uložíme na 
čisté a suché miesto.  Správna 
a starostlivá príprava  sa nám 
určite pozitívne vráti  počas 
celej sezóny.
Tipy a rady:   Vo veľkých 
mestách kde je nedostatok 

plochy si takisto môžeme 
spestriť okolie a na to sú vhod-
né balkóny a loggie, kde si 
môžeme vytvoriť vlastnú von-
kajšiu oázu pokoja. Môžeme 
tu pestovať široké spektrum 
rastlín od zeleniny, byliniek, 
kvetov alebo ovocia. Treba si 
dôkladne rozdeliť miesta na 
slnečné, menej slnečné alebo 
tienisté a podľa toho sa orien-
tovať aj pri výbere odrôd.
 Paradajkám a paprike vy-
hovujú slnečné miesta, oproti 
tomu mrkva, hlávkový šalát, 
špenát alebo kel znesú aj tieň. 
Bylinky sú veľmi prispôsobivé 
a môžu rásť ako na balkónoch, 
tak aj vo vnútri.
 Z veľkého výberu kvetov  
sú vhodné napr. levanduľa, 
astrovité, muškáty, fi alky a 
iné. Veľa ovocných rastlín vy-
žaduje aspoň 6 -7 hod denné-
ho svetla. Balkóny sú vhodné 

miesta pre menšie zakrpate-
né odrody ovocných rastlín. 
V zavesených kvetináčoch 
môžeme pestovať jahody, vo 
veľkých ozdobných kvetiná-
čoch zase čučoriedkové kríky.
 Takto pekne udržiavané 
balkóny a loggie sú pekným 
spestrením pre oči vo veľ-
komestách a spĺňajú takisto 
ekologickú funkciu pre život-
né prostredie, ochraňujú nás 
v lete tieňom pred slnečnými 
lúčmi a dávajú nám  v nie-
ktorých prípadoch aj pocit 
súkromia. Každé zveľaďo-
vanie vášho okolia má byť v 
prvom rade úžitkom, či už 
estetickým alebo aj funkčným, 
hlavne pre vaše uspokojenie 
a radosť. Vždy na to myslite 
a podľa toho si urobte peknú 
terasu na váš obraz.  
 Aj v ďalších číslach vám 
budeme prinášať všeobecné 

informácie, tipy, rady a odpo-
vede na vaše otázky. Vaše tipy 
a otázky posielajte na adresu 
redakcie poštou alebo mai-

lom.  Predmet: „Záhrad-
kársky svet .“

Váš tím Happygardens

V Rusovciach obnovili systém dunajských ramien
V uplynulých dňoch bolo 

dokončené prepojenie 
dunajských ramien v Ru-
sovciach. Cieľom úprav 
bolo  obnovenie kontinui-
ty prepojením v minulosti 
umelo izolovaných častí 
ramena. V ramene sa na-
chádzali štyri prehrádzky 
z kameňa a betónu, ktoré 
tvorili bariéru pre tečúcu 
vodu aj migrujúce živočí-
chy.
 V Rusovciach sa v minu-
losti nachádzali bohato roz-
vetvené mohutné dunajské 
ramená oddeľujúce viaceré 
ostrovy. Na úrovni rusovských 
ostrovov sa ešte na konci 
19. storočia nachádzalo šesť 
lodných mlynov, čo je do-

kladom sily, akú v daných 
miestach mal prúd tohto du-
najského ramena.
 Zásadná zmena vodného 
režimu ramien nastala pri vý-
stavbe Vodného diela Gabčí-
kovo. 
 Prínos revitalizácie vy-
zdvihol aj Matúš Kúdela 
z Katedry zoológie Prírodo-
vedeckej fakulty UK: „Vďaka  
odstráneniu všetkých prieč-
nych bariér a vďaka opätov-
nému napojeniu viacerých 
priľahlých mokradí na ramen-
ný systém došlo k zlepšeniu 
podmienok pre vodné druhy 
živočíchov, ryby majú opäť 
možnosť sa dostať na niektoré 
svoje prirodzené neresiská a 
vzácne druhy vtákov sa cítia 
bezpečnejšie na izolovaných 
ostrovoch. Svoje útočisko tu 
možno opäť nájde aj vták roku 
2014 – bocian čierny, ktorý z 
Dunajských luhov v posled-

ných rokoch takmer vymizol. 
Dôležitou úlohou realizova-
ných opatrení je možnosť lep-
šieho preplachovania ramien 
tečúcou vodou pri vyšších 
vodných stavoch, a nie ich sú-
stavné zanášanie naplaveným 
materiálom ako tomu bolo 
doposiaľ.“
 Práce na odstránení pre-
hrádzok v Rusovskom ramene 
boli realizované vďaka medzi-
národnému projektu  LIFE + 
Ochrana vtáctva Podunajska 
podporenému Európskou 
komisiou a Ministerstvom 
životného prostredia SR. Na 
projekte od roku 2009 v rám-
ci Slovenska úspešne spolu-
pracuje Bratislavské regio-
nálne ochranárske združenie 
(BROZ), Vodohospodárska 
výstavba, š.p. a Prírodovedec-
ká fakulta Univerzity Komen-
ského v Bratislave.

(red, rl)

Iľjušinova ulica – 
Petržalka
Sergej Vladimírovič Iľjušin, 

nar. 30. marec1894, Dilajevo. 
Zomrel v roku 1977 v Moskve. 
Bol sovietskym leteckým kon-
štruktérom, zakladateľom 
známej konštrukčnej kancelá-
rie Iľjušin. 
 Sergej Vladimirovič Ilj-
ušin sa narodil v chudobnej 
roľníckej rodine. Do školy 
začal chodiť až v deviatich ro-
koch. Chudobné pomery ho 
od mladosti nútili pracovať. 
Od 15 rokov preto pracoval 
ako pomocný robotník na 
blízkom letisku. Tam sa po 
prvýkrát stretol s rozvíjajúcim 
sa letectvom. Od detstva sa 
sám učil matematiku, fyziku 
a chémiu. Bol konštruktérom 
typu Il-2, ktorý v počte vyro-
bených vojenských lietadiel 
predstihol len Polikarpov Po-
2. V roku1931 Iľjušin založil 
konštrukčnú kanceláriu, kde 
pôsobil ako vedúci letecký 
konštruktér. Stroje, ktoré pro-
jektoval sa však po prvýkrát 
presadili až roku 1936, kedy 
bolo pomocou jeho lietadiel 
dosiahnutých niekoľko re-
kordných diaľkových a výš-
kových letov. Tieto stroje sa 
neskôr počas druhej svetovej 
vojny po určitých úpravách 
stali známe ako DB-3 alebo 
tiež Il-4. Boli to prvé sovietske 
lietadlá, ktoré už v auguste-
1941bombardovali Berlín.

Karadžičova ulica – 
Ružinov/Staré Mesto
Vuk Stefanović Karadžić, nar. 
7. november 1787, Tršić, Srb-
sko, zomrel v roku 1864 vo 
Viedni. Bol významný srbský 
vzdelanec, lingvista, jazyko-
vedec,historik, prvý srbský 
literárny kritik a zberateľ úst-
nej ľudovej tvorby. Je tiež re-
formátorom srbského jazyka. 
Meno Vuk, znamená po srb-
sky vlk, tento prívlastok získal 
po tom, čo všetci jeho súro-
denci zomreli na tuberkulózu. 
Čítať a písať sa naučil od svoj-
ho rodáka Jeftu Savića. Ďalšie 
vzdelanie získal v Loznici a v 
kláštore Tronoša, neskôr po-
kračoval vo vzdelávaní ako 
samouk. Zúčastnil sa na srb-
ských povstaniach proti Tur-
kom a napísal o nich viacero 
správ. V roku 1813 po poráž-
ke prvého z povstaní odišiel 
do Viedne, kde napísal svoje 
najdôležitejšie práce. Za svoju 
prácu dostával málo peňažnej 
pomoci a žil v chudobe.

Lomonosovova ulica – 
Staré Mesto
Michail Vasilievič Lomono-
sov, nar. 19. november 1711, 
Mišaninskaja, Rusko, zomrel 
v roku 1765 v Petrohrade. Bol 
ruský prírodovedec, fi lozof, 
chemik, spisovateľ a maliar; 
iniciátor založenia univerzi-
ty v Moskve 1755. Zakladateľ 
súčasného ruského spisov-
ného jazyka. Bol nesmierne 
nadaný, sám sa naučil latinsky 
čítaním Biblie v tomto jazyku. 
V Moskve, kam údajne hna-
ný túžbou po vzdelaní prišiel 
pešo, poznali jeho talent a 
umožnili mu štúdiá v nemec-
kom Freibergu. Po návrate do 
vlasti založil Akadémiu vied. 
Je významnou osobnosťou 
svetových i samotných rus-
kých dejín vedy. Mal široký 
záber a venoval sa viacerým 
problematikám. Zjednodušil 
formuláciu zákona zachova-

nia hmotnosti. 
Objavil atmo-
sféru Venuše. 
Vytvoril novú 
teóriu o teple. 
Písal básne. 
Bol polyhisto-
rom. Nezávisle 
od Benjami-
na Franklina 
a Prokopa Di-
viša zostrojil 
bleskozvod, je 
konštruktérom 
horizontosko-
pu. Zostrojil aj 
anemometer a 
refraktometer.

Macharova 
ulica – 
Petržalka
Josef Svatopluk Machar sa 
narodil v roku 1864 v českom 
Kolíne, zomrel v roku 1942 
v Prahe.  Bol český básnik, 
prozaik, satirik, publicista 
a politik, spoluautor Mani-
festu Českej moderny a pred-
staviteľ kritického realizmu. 
Vyštudoval gymnázium v 
Prahe. Potom absolvoval roč-
nú vojenskú službu. Po nej 
robil bankového úradníka vo 
Viedni. Toto miesto chcel po-
važovať len za dočasné, nako-
niec tam ale zostal viac ako 30 
rokov, do prvej svetovej vojny. 
V tomto období vznikla naj-
podstatnejšia časť Macharov-
ho básnického i publicistic-
kého diela. Zblížil sa s T. G. 
Masarykom a stal sa význam-
ným členom Realistickej stra-
ny. Už pred prvou svetovou 
vojnou vystupoval ako nepria-
teľ prázdneho vlastenectva.

(rl)

INZERCIA

Komplexná starostlivosť o Vašu záhradku. 
Letná a zimná údržba aj pre bytové spoločenstvá.

Tel. 0917 539 527 Happygardens

Vaša oáza pokoja a relaxu rakúskej kvality!

50 €
BONUS

Vy
žre

bo
va

nie
 sú

ťa
že Výhercom fantastického 

3-dňového romantického 
pobytu pre 2 osoby 

v Thermenhoteli 
PuchasPLUS**** 

v Rakúsku, je 

pani Ďuricová Anna, 
Brezová pod Bradlom. 
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S bezpečným plynom ušetríte
Máme veľkú výhodu, zmluvne Vám zaručíme nižšie ceny 
ako dominantný dodávateľ pri spotrebe nad 2,1 MWh. 
Jednoduché objednanie na www.zse.sk/vyhodny-plyn.

Kompletná starostlivosť o Vašu domácnosť
Poskytujeme kompletné služby od dodávky elektriny cez 
opravu a úhradu nákladov pri poruche elektriny, plynu, kotla, 
spotrebičov alebo pri zabuchnutí vchodových dverí. Zľavy 
na elektrinu si môžete objednať na www.zse.sk/e-zlava.

Byť zákazníkom ZSE sa oplatí!

ZSE Asistuje
Odstránenie havárií a porúch kotla, elektriny, plynu, 
chladničky alebo práčky. Úhradu až do 150 EUR za Vás rieši 
ZSE.

ZSeFAKTÚRA
S elektronickou faktúrou získate prehľad o platbách 
za energie a každý mesiac môžete vyhrať 
eko darčeky. 

ZSE Klub
Odmeníme Vás za vernosť zľavami až do 35 % na kvalitné 
produkty a služby.

ZSE ProfiServis
Kompletné služby overených elektrikárov a plynárov 
za dostupné ceny. Naše partnerské spoločnosti sú zárukou 
spokojnosti a odbornosti.

Energetický certifikát
Je potrebný na kolaudáciu domu alebo pri predaji bytu. 
Objednajte si ho v ZSE a ušetríte až 100 EUR.

Revízie plynových zariadení
Kontrola plynového kotla alebo sporáka je dôležitá pre 
bezpečnosť Vašej rodiny. Dáme vám zľavu 30 %.

0850 111 555 | Kontaktné miesta | www.zse.sk

Spolu s Vami dokážeme rásť a zlepšovať sa 

solárna kvetina solárny stromček energetický balíček

Súťaž o skvelé eko darčeky
Vedeli ste, že...?
• Obyvateľ Slovenska ročne spotrebuje až 85 kg papiera. 

V Európskej únii je to 180 kg a v USA pripadá na obyvateľa 
dokonca až 300 kg papiera za rok.

• Recyklovaný papier vyžaduje o 64 % menej energie ako výroba 
papiera z buničiny. Navyše môže zachrániť veľa stromov. 

• Jeden strom môže za svojho života absorbovať z ovzdušia až 
tonu oxidu uhličitého.

• Vyrúbaním 1 dospelého stromu príde o kyslík viac ako 70 ľudí.

Výhody elektronickej faktúry
• Jednoduchá a bezplatná aktivácia na www.zse.sk/e-faktura,
• Elektronická faktúra je farebná,
• Máte šancu vyhrať eko darčeky,
• Chránite životné prostredie, 
• Ušetríte Váš čas.

Aktivujte si elektronickú faktúru od ZSE a každý mesiac hráte 
o eko darčeky.

Chráňte prírodu a ZSE Vás za to odmení. 
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Gurmánska Bratislava 
Kam by ste zobrali svoju návštevu na dobrú večeru?

Stalo sa Vám, že ste mali doma 
návštevu z iného mesta ale-

bo krajiny a chceli ste ich zobrať  
niekam sa najesť, no nič vhodné 
vás nenapadlo? Bratislavský ku-
riér vám pomôže pozrieť sa na 
vybrané reštaurácie v celom Bra-
tislavskom kraji, ale s tým rozdie-
lom, že hodnotiť budete Vy.

Napíšte nám, či sa chcete stať našim 
inšpektorom gastronomických zaria-
dení a v každom čísle našich novín 
vyžrebujeme jedného z Vás, ktorý  pre 
ostatných čitateľov podnikne inšpekč-
nú výpravu do vopred určenej pre-
vádzky.  Na svoju čitateľskú misiu 
dostane vyžrebovaný záujemca 

H O D N O T E N I E  Č I TAT EĽA
Spomedzi  záujemcov sme na minulotýždňovú in-
špekciu vyžrebovali pána Mareka, ktorý navštívil 
reštauráciu Carpatia medzi Stupavou a Devínskou 
Novou Vsou. Ako to dopadlo? Pozrite sa:

1. S kvalitou a chuťou jedla som bol 
spokojný na 

1   2    3    4   5    6    7    8    9   10 .... 
bodov. Max je 10 bodov.

Poznámka: Okrem fazuľovej polievky s údeným 
mäsom, veľmi slabá úroveň. Špecialita na dubá-
koch bola prechutená surovou sójovou omáčkou, k 
tomu rozvarená ryža,  no skrátka, veľký nepodarok.

2. Profesionalitu a príjemnosť obsluhy 
hodnotím na 

1    2    3    4   5    6    7    8    9   10 

Poznámka: Úplne najhoršie hodnotenie som nedal 
iba preto, že čašník sa snažil. No bol na všetko sám, 
na obsluhu pri stoloch, bar i v kuchyni dopomáhal. 
Trvalo nám to asi 2 hodiny, kým sme odišli. Navyše 
po 40 minútach sa prišiel opýtať, že či si môžeme 
zrekapitulovať, čo ideme jesť. Inde by sme už odchá-
dzali najedení.

3. Prostredie a atmosféru priestorov 
hodnotím na 

1    2    3    4   5    6    7    8    9   10 

Poznámka: Príjemná atmosféra s krbom, pokoj, 
žiadna silná hudba. Škoda, že to je jediné pozití-
vum tohto podniku.

4. Cenu v porovnaní so službami 
1    2    3    4   5    6    7    8    9   10 

Poznámka: Povedzme, že cenovo je to jeden z pri-
jateľnejších podnikov, avšak za takú kvalitu by mali 
ešte zákazníkom doplácať. 

5. Odporučil by som zobrať návštevu 
Bratislavy do tejto reštaurácie 

1    2    3    4   5    6    7    8    9   10 

Poznámka: Istotne nie, iba ak ste nablízku a nemá-
te inú možnosť.

INZERCIA

Región Niekoľko otázok o prisťahovalectve pre 
starostu Marianky Radovana Juriku 

Ako sa obec Marianka v 
súčasnosti vyrovnáva s 
„prisťahovalcami“?  Aký 
je ofi ciálny počet oby-
vateľov prihlásených k 
trvalému pobytu? Viete 
koľko ľudí je u vás „na-
vyše“ ktorí neplatia obci 
dane? 

Radovan Jurika, staros-
ta obce Marianka:
 „V obci je aktuálne ofi ci-
álne 1606 obyvateľov. Kon-

com roku 2012, na začiatku 
funkčného obdobia, bolo 
k trvalému pobytu prihláse-
ných 1278 obyvateľov. Počet 
rodinných domov presahuje 
pritom tisíc.  Z uvedeného vy-
plýva logicky predpoklad, že 
v obci reálne žije 3000 - 3500 
obyvateľov...“

Robíte nejaké opatrenia?
 „V legislatívnej oblasti, 
prostredníctvom záväzných 
nariadení (VZN ) nie je možné 
robiť akékoľvek účinné opat-
renia, ktoré by nahrádzali bez-
zubí zákon o trvalom pobyte, 
ktorý zjavne postráda základ-
nú štruktúru právnej normy: 
(hypotéza - dispozícia - sank-
cia...). V obci existujú viaceré 
motivačné systémy ako moti-
vovať k prihláseniu obyvateľov 
sa na pobyt (prijímanie detí 
do škôlky...) Taktiež sa oby-
vateľom nespokojným s in-
fraštruktúrou a servisom obce 

(zhodou okolností sú to vždy 
práve tí bez trvalého pobytu), 
snažíme vysvetliť, že verejné 
služby ktoré požadujú za ich 
dane, majú zabezpečené v tej 
mestskej časti Bratislavy, kde 
majú naďalej evidovaný trvalý 
pobyt.  A teda že matematika 
nepusti: ak obec získa na po-
dielových daniach prostriedky 
za 1600 prihlásených obyvate-
ľov, nemôže poskytnúť kvalit-
né služby 3500 obyvateľom ....“

Máte prípady „prisťaho-
valcov“, ktorí niečo veno-
vali obci, alebo pre ňu nie-
čo urobili či robia?
 „Ľudia ochotní obci po-
môcť a tí ostatní sa nedelia 
podľa trvalého pobytu, ale 
podľa ich charakteru a morál-
no - vôľových vlastností.“

Robert Lattacher

na podujatie 
vás pozývaKARNEVAL NA LADE

od Bratislavského kuriéra stravné vo 
výške 20 eur. Štvrtou hodnotenou reštau-
ráciou bude reštaurácia Good fi ve na 
Rusovskej ceste.  Záujem posielajte na 
adresu redakcia@bakurier.sk.

Štvrtý rodinný deň detí - deň plný zábavy 
na ľade pre celú rodinu
Počas tohtoročnej zimy, kto-

rá bola mimoriadne skúpa 
na sneh, sa deťúrence nemali 
možnosť vyšantiť na sánkach, 
pri guľovačke či stavaní sne-
huliaka. Ak by ste si im, ale aj 
sebe, trocha zimy chceli pred-
sa len dopriať, príďte 16. mar-
ca na Zimný štadión Ondreja 
Nepelu, kde sa od 10:00 do 
17:00 hod. namiesto slávnych 
hokejistov budú na ľade pre-
háňať Winnetuovia, kovboji, 
červené čiapočky a veľa iných 
masiek. V tento deň sa tu bude 
konať karneval na ľade!   
 Séria štyroch podujatí pre 
rodiny s deťmi bude zavŕše-
ná zábavou a športovaním na 
ľadovej ploche, preto  sa ce-
lodenný program bude točiť 
okolo korčuľovania. V ucele-
ných blokoch sa bude striedať 
voľné korčuľovanie so školou 
korčuľovania pre malých aj 

veľkých pod odborným dohľa-
dom trénerov. Bloky sa budú 
pravidelne striedať, aby si pri-
šli na svoje  všetky rodiny, kto-
ré budú prichádzať postupne 
počas celého dňa. Prestávky 
medzi aktivitami   budú vypl-
nené krasokorčuliarskymi vy-
stúpeniami. 
 Deti môžu prísť na kar-
neval na ľade v maskách už z 
domu, ale môžu si ich aj samé 
vyrobiť priamo na štadió-
ne v rámci tvorivých dielní. 
Aby si na tento deň odniesli 
pekné spomienky, môžu sa 
v maskách odfotiť s rozpráv-
kovými postavičkami na kor-
čuliach alebo pri fotostene. 
Malých športovcov isto poteší 
športová zóna, kde si môžu 
zastrieľať na bránku, zasúťažiť 
si v slalome či v rýchlostnom 
korčuľovaní. Mimo ľadovú 
plochu bude k dispozícii hra-

cia konzola s virtuálnymi zim-
nými hrami. 
 O 16:00 sa uskutoční zá-
verečné vyhodnotenie veľkej 
rodinnej súťaže. Každý, kto sa 
zúčastnil a nazbieral pečiatky 
aspoň z troch rodinných dní, 
bude zaradený do losovania o 
víkendový pobyt pre celú rodi-
nu vo Vysokých Tatrách. 
 Vítaní ste všetci – s mas-
kami či bez masiek, korčuliari 
alebo aj tí, ktorí si radi pozrú 
krasokorčuliarske vystúpenie. 
Pre všetkých bude počas dňa 
k dispozícii teplý čaj a punč a 
bezplatná požičovňa korčúľ. 
Všetky informácie o progra-
me Rodinného dňa  nájdete 
na www.rodinnyden.sk aj na 
FB fun page Rodinný deň pre 
všetkých. Vstup zdarma pre 
všetkých

Tešíme sa na vás! 
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